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Protokół z 12. sesji VIII kadencji 

Rady Miasta Torunia 

z 21 listopada 2019 roku 

 

12. sesja Rady Miasta Torunia odbyła się 21 listopada 2019 roku w sali obrad Rady 

Miasta Torunia, sala nr 33 Urzędu Miasta. 

 

I. Otwarcie sesji. 

 

p. M. Czyżniewski – otworzył 12. sesję Rady Miasta Torunia.  

 

p. M. Czyżniewski – powitał prezydenta z zastępcami, sekretarza miasta, skarbnika, 

dyrektorów wydziałów, radnych, a także gości wszystkich przybyłych na dzisiejszą sesję. 

 

II. Przyjęcie protokołu z 11. sesji. 

 

Protokół przyjęto bez uwag. 

 

III. Informacje Przewodniczącego Rady. 

 

p. M. Czyżniewski – poinformował, że:  

do Biura Rady Miasta Torunia wpłynęły następujące dokumenty: 

- 18 listopada br. - wezwania do usunięcia naruszenia prawa w zakresie uchwały nr 

429/12 Rady Miasta z dnia 22 listopada 2012 r. w sprawie ustalenia miejscowości 

posiadającej korzystne właściwości klimatyczne, walory krajobrazowe i warunki 

umożliwiające pobyt osób w celach turystycznych, wypoczynkowych lub 

szkoleniowych, w której pobiera się opłatę miejscową oraz uchwały nr 430/12 Rady 

Miasta Torunia z dnia 22 listopada 2012r. w sprawie ustalenia wysokości stawek 

opłaty miejscowej, terminów płatności oraz zarządzenia poboru opłaty miejscowej 

w drodze inkasa, określenia inkasentów i wysokości wynagrodzenia za inkaso. 

- informacja Prezydenta Miasta o stanie realizacji zadań oświatowych za rok szkolny 

2018/2019. Radni otrzymali dokument drogą elektroniczną. 

Poinformował, że po uzyskaniu pozytywnej opinii Konwentu Seniorów podjął decyzję 

o wykreśleniu z harmonogramu sesji Rady Miasta Torunia na rok 2019 sesji roboczej 

i uroczystej zaplanowanej 30 grudnia br. Ponadto na dzisiejszym spotkaniu Konwent 

Seniorów przyjął harmonogram sesji Rady na rok 2020, który zostanie Radnym przekazany 

drogą elektroniczną. 

Ponadto, poinformował, że Rada Miasta Torunia otrzymała Medal 100-lecia Polskiego 

Czerwonego Krzyża w uznaniu za wieloletnie efektywne wsparcie tej Organizacji. Medal 

odebrał Wiceprzewodniczący Rady Michał Rzymyszkiewicz, który reprezentował Radę na 

okolicznościowej uroczystości. 

Następnie zwrócił się z prośbą do Radnych o wpisywanie się do harmonogramu 

dyżurów radnych zaplanowanego do końca 2019 roku. 

 

 

IV. Informacje Prezydenta Miasta.  

 

p. M. Zaleski – zgodnie z § 27 ust. 5 statutu Gminy Miasta Toruń przedstawił informacje 

dotyczące zdarzeń ważnych dla miasta, które miały miejsce od ostatniego posiedzenia rady 

miasta: 
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Święta, uroczystości:  

19. Dzień Papieski – toruńskie obchody 

- 11 października br. spotkanie w Centrum Dialogu, 

- 13 października br. uroczysta Msza św. w kościele pw. św. Ducha, przemarsz i złożenie 

kwiatów pod pomnikiem św. Jana Pawła II. W uroczystościach wzięli udział przedstawiciele 

władz Miasta. 

Dzień Edukacji Narodowej- 14 października br. w Dworze Artusa - miejskie obchody,  

podczas których wręczone zostały najlepszym pedagogom Nagrody Prezydenta Miasta 

Torunia. 

-  16 października br. w Ratuszu Staromiejskim - obchody na szczeblu wojewódzkim, 

zorganizowane przez Kujawsko-Pomorskiego Kuratora Oświaty. 

 -16 października br. w Dworze Artusa wojewódzkie obchody Światowego Dnia Turystyki. - -

- 18 października br. (w przededniu rocznicy) upamiętnienie 100. rocznicy wyboru Stefana 

Łaszewskiego na urząd Wojewody Pomorskiego. W uroczystości – złożeniu kwiatów pod 

pomnikiem wojewody – wzięli udział przedstawiciele władz Miasta.  

- 20 października br. upamiętnienie 35. rocznicy męczeńskiej śmierci bł. ks. Jerzego 

Popiełuszki. W uroczystościach z tej okazji: Mszy św. w Katedrze śś. Janów w intencji 

kanonizacji bł. ks. J. Popiełuszki oraz złożeniu kwiatów pod pomnikiem bł. ks. J. Popiełuszki 

przy al. św. Jana Pawła, wzięli udział przedstawiciele władz Miasta.  

- 27 października br. obchodziliśmy 80. rocznicę pierwszych straceń na Barbarce.  

W uroczystościach w Miejscu Pamięci Narodowej na Barbarce - Mszy św. w intencji ofiar 

straceń z 1939 r. oraz uroczystości patriotycznej pod pomnikiem Ku czci pomordowanych na 

Barbarce – wzięli udział przedstawiciele władz Miasta. 

- 1 listopada br. odbyła się 17. kwesta na cmentarzu św. Jerzego. Środki zebrane w tym roku, 

w kwocie prawie 23,5 tys. zł, zostaną przeznaczone na renowację zabytkowej mogiły 

Stanisława Arkusiewicza. 

- 8 listopada br. uroczyste odsłonięcie tablicy – nadanie nazwy placu profesora Jana 

Czochralskiego - terenu znajdującego się w otoczeniu Centrum Nowoczesności Młyn 

Wiedzy. 

- 11 listopada br. toruńskie obchody Święta Niepodległości, m.in. uroczystości pod 

„Obeliskiem ku czci poległych w latach 1918-1921”, pod pomnikiem gen. J. Hallera, wspólne 

odśpiewanie hymnu narodowego na Rynku Nowomiejskim, Msza św. w intencji Ojczyzny  

w Kościele Garnizonowym, przemarsz i uroczystość patriotyczna pod pomnikiem Marszałka 

J. Piłsudskiego. 

- 20 listopada br. obchodziliśmy Dzień Pracownika Socjalnego. 

Jubileusze: 

- 11 października br. w Collegium Maximum UMK odbyły się uroczyste obchody jubileuszu 

100-lecia Uniwersytetu Stefana Batorego w Wilnie.  To kadra naukowa tej uczelni w 1945 

roku przyjechała do Torunia, aby stworzyć nowy uniwersytet. 

- 16 listopada br. zaakcentowaliśmy 95-lecie pierwszego kursu autobusowego w Toruniu. Z 

tej okazji odbył się jubileuszowy przejazd zabytkowym autobusem MZK Toruń.  

Wydarzenia: 

wydarzenia kulturalne: 

- 11-19 października br. w Teatrze „Baj Pomorski” 26. Festiwal Teatrów Lalek „Spotkania”, 

- 19-27 października br. 17. Międzynarodowy Festiwal Filmowy Tofifest, 

- 29 października br. w CKK Jordanki 5. Festiwal Twórczości Niezapomnianych Artystów 

Polskich „Pejzaż bez Ciebie” (tym razem wspominano Edwarda Stachurę), 

- 8-9 listopada br. w ACKiS Od Nowa oraz Dworze Artusa – XXIV Colloquia Torunensia, 

- 9-16 listopada br. m.in. w CKK Jordanki (Dwór Artusa, CSW, inne miejsca) 

Międzynarodowy Festiwal Sztuki Autorów Zdjęć Filmowych Energa CAMERIMAGE, 
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- 10 listopada br. w CSW otwarcie wystawy „Artuum Mobile – Świat Saskii Boddeke   

i Petera Greenawaya”, towarzyszącej festiwalowi Camerimage, 

wydarzenia sportowe,  rekreacyjne i turystyczne: 

- 12-13 października w Arenie Toruń VII Mistrzostwa Polski Służb Mundurowych w MMA, 

- 22 października br. w Dworze Artusa uroczysta gala wręczenia tytułów „Mecenas 

Europejskiego Miasta Sportu 2019”, 

- 27 października br. 37. edycja Toruń Maraton, 

- 9 listopada br.  kolejny bieg w ramach  Toruńskich Biegów Wolności 2019/20120 

konferencje, fora, zjazdy: 
- 19 października br. w CN Młyn Wiedzy konferencja "Near Space", 

- 18 października br. w Auli UMK XXV Ogólnopolska Konferencja Stomatologiczna 

Expondent 2019, 

- 18-19 października br. w Arena Toruń konferencja DroneTech World Meeting Toruń 2019, 

- 28-29 października br. w CN Młyn Wiedzy Ogólnopolskie Forum Dydaktyki Cyfrowej 

DIGITYKON, 

- 16 listopada br. w MCSM zjazd Hufca Harcerstwa Polskiego w Toruniu. Na spotkaniu 

pożegnano komendanta hufca hm. Artura Majerowskiego, którego uhonorowano medalem 

THORUNIUM 

Konkursy:  

- 11 października br. w Ratuszu Staromiejskim podsumowanie konkursów „Toruń  

w kwiatach” i „Toruń ogrodem”, 

- 17 października br. w MDK podsumowanie XX Międzynarodowego Konkursu Twórczości 

Plastycznej Dzieci i Młodzieży „Zawsze zielono, zawsze niebiesko” 

inne wydarzenia  

- 18-19 października br. w Arena Toruń 4. DroneTech World Meeting Toruń 2019, 

- 11-17 listopada br. Toruński Tydzień Tolerancji (w ramach tegorocznej edycji m.in.: Mecz 

Tolerancji w siatkówkę, spacer tolerancji na starówce, debata nt. niepełnosprawności), 

- od 18 listopada br. (do 24 listopada br.) trwa w Toruniu Światowy Tydzień 

Przedsiębiorczości, zorganizowany przez Centrum Wsparcia Biznesu. 

Nagrody  i  wyróżnienia: 

Na jubileuszowej 20. edycji konkursu „Budowniczy Polskiego Sportu XX-lecia”, która 

odbyła się 14 listopada 2019 r. w Centrum Olimpijskim Polskiego Komitetu Olimpijskiego  

w Warszawie odebraliśmy wyróżnienia dla: 

- Prezydenta Miasta Torunia Michała Zaleskiego, który uhonorowany został tytułem  

„Budowniczego Polskiego Sportu XX-lecia” 

oraz 

- w kategorii „Obiektów Sportowych XX-lecia: dla obiektu Motoarena oraz Hali Sportowo-

Widowiskowej Arena Toruń. 

Komisja weryfikacyjna wskazała Toruń w gronie zwycięzców, biorąc pod uwagę inwestycje 

w nowoczesną infrastrukturę sportowo-rekreacyjną i jej ciągły rozwój.  

Nakłady finansowe w mijającym 20-leciu w Toruniu - poniesione na modernizację, 

rozbudowę i budowę obiektów sportowo-rekreacyjnych - to ponad 400  mln złotych. 

Uniwersytet Mikołaja Kopernika w Toruniu - jako jedna z 10 polskich uczelni - uzyskał status 

uczelni badawczej. Uroczyste ogłoszenie wyników konkursu zorganizowano w siedzibie 

Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego w Warszawie 30 października 2019 r. W 

konkursie „Inicjatywa Doskonałości – Uczelnia Badawcza” wzięło udział 20 polskich uczelni, 

spełniających warunki wstępne dotyczące kategorii naukowych uzyskanych podczas ostatniej 

parametryzacji. Oficjalny profil Urzędu Miasta Torunia na Facebooku „Mój Toruń” – 

najlepszy w kategorii „Promocja w mediach społecznościowych” tegorocznej edycji konkursu 

„Odkrywcy”, organizowanego przez Kujawsko-Pomorską Organizację Turystyczną. Nagrodę 
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odebraliśmy 16 października br. w Dworze Artusa, podczas wojewódzkich obchodów 

Światowego Dnia Turystyki.  

Komunikacja  społeczna: 

Budżet obywatelski Torunia 2020 r. 

Głosowanie na projekty odbyło się w dniach 12-21 października br. Wzięło w nim udział 

blisko 11,5 tys. osób, które oddały prawie 42 tys. głosów (96% drogą 

elektroniczną).Mieszkańcy postawili przede wszystkim na zieleń, środowisko i ekologię, 

sport i rekreację oraz na place zabaw – te dziedziny stanowiły ponad połowę wybranych 

projektów. Najwięcej głosów (4396) zdobył projekt z puli ogólnomiejskiej, dotyczący 

remontu Schroniska dla Bezdomnych Zwierząt przy ul. Przybyszewskiego.  

- 7 listopada br. odbyło się XVI Toruńskie Forum Organizacji Pozarządowych, organizowane 

we współpracy z Radą Działalności Pożytku Publicznego Miasta Torunia. Podczas 

tegorocznego Forum przeprowadzone zostały wybory przedstawicieli toruńskich organizacji 

pozarządowych do Rady Działalności Pożytku Publicznego Miasta Torunia na lata 2020-2022 

(V kadencja). 

Informacje o nadchodzących wydarzeniach: 

- 22 listopada br. o godzinie 9.00 złożeniem kwiatów na grobie gen. Elżbiety Zawackiej 

rozpocznie się XXIX konferencja naukowa pn. „Rozstrzelana niepodległość. Ofiary zbrodni 

pomorskiej 1939 r.”, 

 równolegle na Wydziale Prawa i Administracji odbywać się będzie konferencja 

„Prawo Humanitarne w 100-lecie Polskiego Czerwonego Krzyża”,  

 natomiast wieczorem o godzinie 18.00 spektaklem w wykonaniu Ewy 

Błaszczyk roczną się 34. Toruńskie Spotkania Jednego Aktora. Zakończenie 

przeglądu w niedzielę 24 listopada.  

- 23 listopada br. w godzinach 10.00-16.00 w Muzeum Toruńskiego Piernika odbędzie się 

piernikowy festyn z okazji przypadających na 25 listopada imienin Katarzyny. 

- 29 listopada br. kilka wydarzeń: 

 o godzinie 10.30 pod pomnikiem Artylerzysty apelem pamięci rozpocznie się 

Święto Wojsk Rakietowych i Artylerii. W programie przewidziano mszę 

świętą w Kościele Garnizonowym – godz. 11.30, uroczysty apel – godz. 13.40, 

a także pokazy sprzętu wojskowego. 

 o godzinie 11.00 tradycyjnie o tej porze roku wystartuje Wigilijne Dzieło 

Pomocy Dzieciom. Hasło tegorocznej edycji brzmi: „Świeca, która tworzy 

polską Wigilię”,  

 o godzinie 18.00 w Dworze Artusa rozpocznie się XII edycja 

Międzynarodowego Festiwalu Sztuk wizualnych inspirowanych naturą 

„Sztuka Natury” Toruń 2019. Festiwal potrwa do niedzieli 1 grudnia, 

  o godzinie 18.30 na Rynku Staromiejskim zainaugurowany zostanie Toruński 

Jarmark Bożonarodzeniowy.  

- 30 listopada br. o godzinie 17.00 msza święta odpustowa w parafii św. Andrzeja Apostoła 

na tak zwanym osiedlu JAR, 

 o godzinie 18.00 w Sali Wielkiej Dworu Artusa odbędzie się uroczysty koncert 

z okazji 20-lecia działalności chóru Astrolabium. 

- 1 grudnia br. o godzinie 12.00 na Rynku Staromiejskim Start Biegu Świętego Mikołaja – 10 

km i półmaraton, dekoracja o godzinie 14.00 w pobliżu hali sportowo-widowiskowej. 

- 3 grudnia br. o godz. 10.00 w SP nr 19 rozpocznie się IV  Integracyjne Mikołajkowe 

Spotkanie. Impreza odbędzie się w ramach realizacji Strategii Rozwoju Edukacji Miasta 

Torunia, 

 o godzinie 11.00 w siedzibie Spółki odbędzie spotkanie Barbórkowe 

pracowników Geofizyki Toruń SA, 
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 o godzinie 17.00 w Auli UMK uroczysta Akademia Barbórkowa Polskiej 

Spółki Gazownictwa Sp. z o.o. wraz z obchodami 160-lecia gazownictwa  

w Toruniu. 

- 5 grudnia br. o godzinie 18.00 nastąpi uroczyste otwarcie Centrum Innowacyjnej Edukacji  

i udostępnienie nowej wystawy „Ścieżki dorastania”. Jest to nowa część działającego od 

przeszło pięciu lat Centrum Nowoczesności Młyn Wiedzy.  

- 7 grudnia br. całodniowe uroczystości związane z 28 rocznicą powstania Radia Maryja. 

Wydarzenia odbędą się w hali sportowo-widowiskowej przy ul. Bema,  

 godz. 18.00 w Auli UMK rozpocznie się 18. Uniwersytecki Koncert 

Charytatywny. Gościem koncertu będzie Natalia Kukulska. Dochód z koncertu 

zostanie przeznaczony na leczenie i rehabilitację studentki UMK – Aleksandry 

Rutkowskiej, poszkodowanej w wypadku samochodowym, który zdarzył się  

w kwietniu br. 

- 8 grudnia br. w Auli UMK o godzinie 17.00 rozpocznie się koncert galowy pn. „Złote 

Miotły” Korporacji Tanecznej „Baby Jagi”. 

W ramach Dni Grzegorza Ciechowskiego 11-15 grudnia przewidziano kilka wydarzeń: 

 11 grudnia br. , godz. 19.00 – spektakl „Lunapark. Piosenki G. Ciechowskiego”, 

 12 grudnia br. , godz. 19.00 – koncert „Uwaga! Tu Obywatelka”, 

 13 grudnia br. , godz. 19.00 – koncert „Grzegorz Ciechowski Symfonicznie”, 

 14 grudnia br., godz. 20.00 – wręczenie Nagrody Artystycznej Miasta Torunia im.  

G. Ciechowskiego 

 15 grudnia br., godz. 12.00 – Salon Poezji – Twórczość G. Ciechowskiego, pokaz 

filmu „Obywatel miłość”. 

-w nocy z 12 na 13 grudnia br. o godzinie 23.50 pod tablicą upamiętniającą protesty 1 i 3 

maja 1982 roku nastąpi złożenie kwiatów z okazji rocznicy wprowadzenia stanu 

wojennego.  

- w dniach 14-15 grudnia w obrębie Starówki ulokuje się Świąteczny Konwój Radia Zet.  

W ramach tego wydarzenia dla mieszkańców słodki poczęstunek i atrakcje sportowe.  

- 15 grudnia br. Toruński Klub Curlingowy zaprasza na turniej charytatywny „Świąteczna 

Bitwa Gwiazd”. Zawody odbędą się na lodowisku Mentor. Wpisowe przeznaczone zostanie 

dla Hospicjum dla dzieci „Nadzieja”, wydarzeniu będzie również towarzyszyć loteria 

fantowa.  

Coroczne spotkanie z podopiecznymi placówek wychowawczo-opiekuńczych odbędzie się 16 

grudnia br. o godzinie 13.00 w Sali Młodzieżowego Domu Kultury.  

- 18 grudnia br. w Baju Pomorskim o godzinie 17.00 i 19.00 odbędą się Jasełka Fundacji 

Światło. Fundusze uzyskane z zakupu wejściówek zostaną przeznaczone na cel Fundacji,  

 tego wieczoru również o godzinie 17.00 w Kościele pw. Wniebowzięcia 

Najświętszej Marii Panny odbędzie się msza święta a następnie w oprawie 

harcerskiej na Rynku Staromiejskim zostanie przekazane mieszkańcom 

Betlejemskie Światełko Pokoju.  

- w dniu sesji 19 grudnia na godzinę 12.00 zaplanowane jest spotkanie świąteczne władz 

województwa, natomiast o godzinie 15.00 w Hotelu Bulwar spotkanie świąteczne  

z podopiecznymi Zakonu Maltańskiego. 

- sezon lodowisk zostanie rozpoczęty 1 grudnia na lodowisku Przy Skarpie i 6 grudnia na 

lodowisku przy CKK Jordanki – impreza mikołajkowa. Obiekty czynne będą w godz. 8.00 - 

21.00, soboty i niedziele 10.00 - 21.00.   
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V. Przyjęcie porządku obrad. 

 

p. M. Czyżniewski – poinformował, że do porządku obrad wprowadza się po pkt. XXX 

projekty uchwał wg druków o numerach: 380, 379, 377, 374, 375, 376, 329. 

 

GŁOSOWANIE: Przyjęcie porządku obrad. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Porządek 

obrad został przyjęty. 

 

VI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dla obszaru położonego w rejonie ulic: Grudziądzkiej, Stalowej, 

Batorego i Polnej w Toruniu - DRUK NR 319 – I i II CZYTANIE. 
 

p. A. Stasiak –  przedstawiła projekt uchwały, omawiając zakres projektu planu i potrzebę 

jego sporządzenia, a także przedstawiając zgodność przyjętych rozwiązań z ustaleniami 

Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Torunia. Rada 

Miasta Torunia, uchwalając plan, zgodność tę potwierdza.  

Zgodnie z ustawą, rada miasta rozstrzyga także o sposobie rozpatrzenia uwag złożonych do 

projektu, nieuwzględnionych przez prezydenta. Do projektu planu wpłynęły uwagi ujęte  

w zał. nr 2 do projektu uchwały. 

 

Opinie: 

KRM – zał. nr 2. 

 

I czytanie: 

 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

II czytanie: 

 

Pytania: 

 

p. B. Szymanski – zapytał, czy nie jest tak, jak w poprzednim z jakimś poprzednim planie, że 

mieszkają na tym terenie jacyś ludzie i zostaną wysiedleni bez zapewnienia im lokali 

zastępczych 

 

p. A. Stasiak – odpowiedziała, że jest to  zupełnie inny plan dotyczący terenów 

niezainwestowanych. Od ul. Stalowej w kierunku torów kolejowych jest pusty pas terenu 

obecnie wykorzystywany jako parking dla TIR-ów i ten korytarz w planie uzyskuje funkcję 

usługową i jest on w większości prywatny, a tylko po części gminny. Podkreśliła, że nie ma tu 

takiego przypadku.  

 

Dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 319. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr 264/19). 

 

VII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego „Bema-Gałczyńskiego” w Toruniu - DRUK NR 318 – I i II CZYTANIE. 
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p. A. Stasiak – przedstawiła projekt uchwały, omawiając zakres projektu planu i potrzebę 

jego sporządzenia, a także przedstawiając zgodność przyjętych rozwiązań z ustaleniami 

Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Torunia. Rada 

Miasta Torunia, uchwalając plan, zgodność tę potwierdza.  

Zgodnie z ustawą, rada miasta rozstrzyga także o sposobie rozpatrzenia uwag złożonych do 

projektu, nieuwzględnionych przez prezydenta. Do projektu planu wpłynęły uwagi ujęte  

w zał. nr 2 do projektu uchwały. 

 

Opinie: 

KRM – zał. nr 3. 

 

I czytanie: 

Pytań nie było. 

 

Dyskusja: 

 

p. W. Klabun – powiedział, że cofnął się do 2015 r., kiedy był uchwalany ten plan i pamięta 

dobrze, jak pani dyrektor mówiła, ze kubaturowo ten sklep będzie większy, a powierzchni 

handlowej będzie miał poniżej 2 tys. m2 z ponad naturalnym magazynem, który w przyszłości 

będzie chciał wykorzystać inwestor jako halę targowa. Oczywiście po kilku latach tak się 

stało, według obowiązujących procedur. Wie, że również rozmawiano o parkingach, których 

inwestor zobowiązał się wybudować więcej niż wymaga tego plan miejscowy z uwagi na 

dosyć duże zagęszczenie zabudowy mieszkaniowej wielorodzinnej, jak i bliskość hali, która 

wtedy powstawała. Taka aktywność ze strony inwestora jest jak najbardziej pożądana. 

Niestety dla mieszkańców korzystających również  z hali w ostatnim czasie na tym parkingu 

wprowadzono opłaty. W związku z tym poddałby pod rozwagę, aby w takich szczególnych 

miejscach inwestor był zobowiązany do budowy większej liczby miejsc parkingowych, które 

byłyby ogólnodostępne bezpłatne.   

 

p. J. Beszczyński – ma zupełnie przeciwny głos. Nie jest przedsiębiorcą. Podkreślił, że firmy 

płaca grube miliony za teren, a to jest biznes. Porównał do parkingu przy Cinema City, gdzie 

nie było opłat wówczas parking był wypełniony, gdy wprowadzono opłaty, parking jest pusty. 

Przy hali TIS mieszkańcy również zostawiali samochody na całe tygodnie i na parkingu tym 

również wprowadzono opłaty i można było sobie poradzić z ludźmi, którzy wykorzystują 

teren na inne cele, niż obiekt został wybudowany. Myśli, że prawnie nie można dokonać 

takiego zapisu w miejscowym planie. 

 

p. A. Stasiak – wyjaśniła, że w pozwoleniach na budowę wydawanych przez WAiB nie 

można zawrzeć zapisu, że część miejsc ma być ogólnodostępnych. Dodała, ze inwestor 

posiada 162 miejsca postojowe na terenie Kauflandu, natomiast Kaufland potrzebuje 40 

miejsc i te 120 są ponad plan i warunki użytkowania obiektu. Parking był do tej pory otwarty. 

Od pewnego czasu jest zamknięty, ale nie do końca, ponieważ dwugodzinne stanie jest nadal 

bezpłatne. Podkreśliła, że gmina nie ma możliwości w pozwoleniu na budowę narzucenia 

takich warunków wyegzekwowania bezpłatności parkowania. Dodała, że firma Kaufland 

przygotowała ogólnodostępne miejsca parkingowe przy SP nr 7, zrealizowała nowy układ 

drogowy, ulicę Gałczyńskiego ślepo zabudowaną, parkingi przy ul. Gałczyńskiego. 

Podkreśliła, że warunki korzystania przez inwestora z parkingu należą do niego i plan 

również nie może tego rozstrzygać.  
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p. Ł. Walkusz – uważa, że jest to pewnie problem, gdzie mamy coraz więcej obiektów 

handlowych, które tworzą duże parkingi i są one zamykane dla mieszkańców, w takim sensie, 

że mogą tylko korzystać z nich klienci. Trudne do zaakceptowania jest to, że po godzinach 

pracy sklepu ten parking jest pusty. Już wcześniej wnioskował o to, aby spróbować poszukać 

jakiegoś porozumienia, aby w tych godzinach, gdzie te instytucje nie korzystają z tego 

parkingu, aby mogli z nich korzystać mieszkańcy. Nie wie, jak powinno być to 

zorganizowane, jakie są formalne możliwości, natomiast w skali miasta jest to powierzchnia 

zmarnowana.  

 

p. B. Jóźwiak – zwrócił uwagę na aspekt związany z tym terenem a mianowicie dla osób 

korzystających z parkingu, oferty MOSiR-u, Tor-Tor-u. Uważa, że wytworzyła się trudna 

sytuacja, nie mówi tutaj o sytuacji, kiedy jest mecz, natomiast w bieżącym funkcjonowaniu 

jest problem dla rodziców np. dowożących dzieci i korzystających z różnych zajęć 

sportowych. Nie ma tam możliwość skorzystania z darmowych parkingów na godzinę, czy 

dwie. Uważa, że należałoby zająć się tym problem? 

 

II czytanie: 

 

Pytania: 

 

p. S. Kruszkowski – zapytał, jak wygląda od strony formalnej opłata za parking, czy to sieci 

ustalają sobie te zasady? 

 

p. A. Stasiak – odpowiedziała, że to sieci ustalają zasady korzystania z parkingów. 

 

Dyskusja: 

 

p. M. Zaleski – podziękował za podjęcie tematu parkingów przy sklepach wielo- i średnio 

powierzchniowych. Dodał, że zostanie przygotowany odpowiedni materiał na posiedzenie 

Komisji zajmującej się gospodarką przestrzenną. Przedstawimy na niej co wiemy na ten 

temat, bo jest to właściwe miejsce. Do tego rodzaju dyskusji, rozmów.  Podkreślił, że w sferze 

planu nic nie możemy zrobić, z uwagi na prawo własności oraz zasady kształtowania planów, 

które są określone. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 318. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr 265/19). 

 

VIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla obszaru położonego  

w rejonie ulic: Inżynierskiej, Rolniczej i Traktorowej w Toruniu - DRUK NR 334. 

 

p. A. Stasiak – przedstawiła projekt uchwały. 

 

Opinie: 

KRM – zał. nr 4. 

 

Pytań nie było. 

 

Dyskusja: 
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p. M. Rzymyszkiewicz – zwrócił się z prośbą, aby przy konstruowaniu tego planu zostało 

uwzględnione potrzebne przejście między osiedlem a naturalnym ciągiem pieszym łączącym 

osiedle wzdłuż ul. Inżynierskiej do ul. Wielki Rów po skosie pomiędzy terenami MZK  

i MPO. Ma świadomość tego, że w planie jest przejście przy ul. Rolniczej, natomiast to co się 

dzieje wynikło w sposób naturalny i to jak mieszkańcy decydują, którędy komunikują się 

pomiędzy ul. Wielki Rów i którędy chodzą do kościoła na ul. św. Faustyny. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 334. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr 266/19). 

 

IX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości stanowiącej 

własność Gminy Miasta Toruń położonej w Toruniu przy ul. Poznańskiej 87 - 

DRUK NR 332. 

 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie: 

KGK – zał. nr 5. 

 

Pytania: 

 

p. P. Lenkiewicz – zapytał, czy osoba fizyczna wynajmująca garaż została poinformowana  

o zamiarze zbycia tej nieruchomości? 

 

p. W. Krawiec – wyjaśnił, że jeszcze nie, ponieważ jest to normalna umowa cywilna i jak 

będzie ogłoszony przetarg, a nieruchomość zostanie umieszczona w wykazie, bo być może 

ktoś się upomni, kto ma prawo pierwszeństwa nabycia z dawnych właścicieli, to dopiero po 

tym fakcie, kiedy będzie przyjmowany regulamin przetargu, zostanie ta osoba 

poinformowana  

i wypowiedziana umowa dzierżawy.  

 

Dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 332. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  267/19). 

 

 

X. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży lokalu mieszkalnego nr 5a 

wraz z pomieszczeniami przynależnymi, stanowiącego własność Gminy Miasta 

Toruń wchodzącego w skład budynku położonego w Toruniu przy ul. Szewskiej 6 

– DRUK NR 342. 

 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie: 

KGK – zał. nr 6. 
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Pytania:  

 

p. D. Tuszyńska – zapytała, czy ten wykup dotyczy osoby, która tam mieszkała, czy też 

kupuje to ktoś z zewnątrz? 

 

p. W. Krawiec – odpowiedział, że kupującym nie jest mieszkaniec tego lokalu. 

 

Dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 342. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr 268/19). 

 

XI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży lokalu mieszkalnego nr 5 

wraz z pomieszczeniem przynależnym, stanowiącego własność Gminy Miasta 

Toruń wchodzącego w skład nieruchomości budynkowej położonej w Toruniu przy 

ul. Bydgoskiej 92 – DRUK NR 345. 

 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie:  

KGK – zał. nr 7. 

 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 345. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr 269/19). 

 

XII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży lokalu mieszkalnego nr 9, 

stanowiącego własność Gminy Miasta Toruń wchodzącego w skład budynku 

położonego w Toruniu przy ul. Poznańskiej 81 – DRUK NR 350. 

 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie: 

KGK – zał. nr 8. 

 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 300. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr 270/19). 

 

XIII. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nieodpłatnego 

nabycia przez Gminę Miasta Toruń prawa użytkowania wieczystego gruntu 

położonego przy drodze dojazdowej do ul. Nieszawskiej od spółki Polskie Koleje 

Państwowe S.A. - DRUK NR 333. 

 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały. 
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Opinie:  

KGK – zał. nr 9. 

 

Pytania: 

 

p. W. Klabun –zapytał, gdzie dokładnie znajduje się ten grunt? 

 

p. W. Krawiec – odpowiedział, że przy granicy miasta, naprzeciwko parowozowni. 

 

p. J. Krzyżaniak – zapytał, o wymiary tej działki? 

 

p. W. Krawiec – wyjaśnił, że działka ma 1300 m2 i wymiary ma odpowiadające drodze,  

a więc 10x130. 

 

Dyskusja: 

 

p. P. Lenkiewicz –podziękował, że udaje się finalizować ten proces i ma nadzieję, że będzie 

to przyczynek do kompleksowej współpracy z PKP o stopniowym przejmowaniu gruntów, 

aby zwiększać komunikacyjność pod względem tworzenia nowej sieci dróg lokalnych dla 

mieszkańców. Ma nadzieję, że jest to dobry początek procesu, jeśli chodzi o lewy brzeg 

Torunia. 

 

p. W. Krawiec – powiedział, ze PKP jest mocno zbiurokratyzowanym partnerem, są tam 

różne szczeble władzy i nie rozmawia się z nimi łatwo. Jednakże należy podkreślić, że kilka 

tematów udało się załatwić. Na szczęście pomału coraz bardziej skutecznie załatwia się  

z nimi różne kwestie. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 333. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  271/19). 

 

XIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieodpłatnego przekazania Gminie 

Miasta Toruń nieruchomości położonej w Toruniu, stanowiącej dojazd do ul. 

Batorego, będącej własnością osoby prawnej - DRUK NR 343. 

 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie: 

KGK – zał. nr 10. 

 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 343. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  272/19). 

 

XV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie bonifikat od ceny sprzedaży przez 

Gminę Miasta Toruń na rzecz najemców lokali mieszkalnych: nr 7 przy ul. 
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Hurynowicz 2, nr 2 przy ul. Hurynowicz 18, nr 2 przy ul. Hurynowicz 14, nr 22 

przy ul. Krasińskiego 114 w Toruniu – DRUK NR 346 

 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie:  

KGK – zał. nr 11. 

 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 346. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  273/19). 

 

 

XVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wydzierżawienia nieruchomości, 

położonej w Toruniu przy ulicy Batorego 16, 14, 12, stanowiącej własność Gminy 

Miasta Toruń – DRUK NR 371 wraz z autopoprawką. 

 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały wraz z autopoprawką. 

 

Opinie:  

KGK – zał. nr  12. 

 

Pytania: 

 

p. M. Krużewski - zapytał, czy spółka gminna Urbitor, która specjalizuje się w budowie, 

obsłudze tego typu infrastruktury przedstawiła ofertę na budowę lub analizę ekonomiczno-

finansową na realizację tej inwestycji?  

 

p. W. Krawiec – odpowiedział, że na chwilę obecną takiej oferty nie ma, ale spółka jest 

zaangażowana w inne projekty. Nie wie na ile będzie ona w stanie finansowo podołać temu 

zadaniu. Podkreślił, że zależy to od spółki. 

 

p. Ł. Walkusz – zapytał, czy można sobie założyć przybliżony czasookres oczekiwania na 

tego inwestora? A co będzie w przypadku, jeżeli nie pojawi się nikt, czy będziemy szukali 

innych rozwiązań? Ponadto zapytał, czy w tym założeniu dopuszczamy również, oprócz 

budowy parkingu, jakieś drobne usługi związane z obsługą użytkowników, typu stacja 

ładowania pojazdów elektrycznych? 

 

p. W. Krawiec – wyjaśnił, że rok trzeba sobie dać szansę na poszukiwanie kontrahenta,  

a jeśli nie będzie go, wówczas trzeba będzie szukać innych pomysłów. Powiedział, że na 

pewno stacja ładowania pojazdów elektrycznych będzie musiała być w standardzie. 

Natomiast w pozostałych kwestiach usługowych, będzie to w gestii potencjalnego inwestora. 

W regulaminie przetargu będzie warunek, że minimum 200 miejsc postojowych musi 

powstać. 

 

p. M. Krużewski - zapytał, czy zakłada się, że szpital miejski na Batorego będzie 

funkcjonował przez następne 30 lat w tym samym miejscu? 
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p. W. Krawiec – powiedział, że zakłada się taką opcję, ponieważ nic na razie nie wskazuje 

na, to że miałby nie funkcjonować w tym miejscu szpital. 

 

p. J. Beszczyński – zapytał, gdzie jeszcze gmina dzierżawi na podobnych zasadach podstacje 

paliw? 

 

p. W. Krawiec – odpowiedział, że na Lubickiej, Grudziądzkiej i Broniewskiego. 

 

p. Ł. Walkusz – zapytał, jaki jest przybliżony koszt inwestycji typu stacja benzynowa? 

 

p. W. Krawiec – wyjaśnił, że z informacji uzyskanych od osób prowadzących, to koszt 3-5 

mln zł.  

 

p. D. Mądrzejewski - zapytał, czy w związku z wydzierżawieniem tego terenu w regulaminie 

możemy zawrzeć zapis, że z parkingu tego w godzinach wieczornych będą mogli korzystać 

mieszkańcy pobliskich bloków, a nie tylko dojeżdżający do szpitala? 

 

p. W. Krawiec - powiedział, że będzie to parking ogólnodostępny dla wszystkich, ponieważ 

to będzie prywatny, odpłatny, publiczny parking. 

 

Dyskusja: 

 

p. M. Krużewski – powiedział, że za 30 lat dzierżawy będziemy świętować 150-lecie 

istnienia budynku szpitala miejskiego, gdzie w infrastrukturze XIX wiecznej będziemy leczyć 

ludzi. Być może będzie to nawet zabytek klasy „0”. Nie dziwi się temu, że Urbitor nie 

przystąpi do przetargu, ponieważ nie jest to dla niego żaden biznes, aby realizować tam taką 

inwestycję. Wyliczył, że przy 100% obłożeniu parkingu inwestycja na poziomie 20 mln zł to 

10-letni zwrot kapitału bez żadnego zysku. Osobiście nie wierzy, że ktokolwiek zgłosi się  

w sposób racjonalny na realizowanie tego typu inwestycji. Trudno mu dzisiaj dywagować nad 

uchwałą, która jest nieprzygotowana ekonomicznie. Uważa, że jest to eksperyment. Myśli, że 

należałoby się zająć kompleksowym rozwiązaniem sytuacji i miasto powinno poprzez swoje 

spółki partycypować w tego typu zamierzeniach.  

 

p. J. Beszczyński – uważa, że trzeba sobie dać szansę, a pomysł jest dobry. 

 

p. Ł. Walkusz – powiedział, że na tych osiedlach, gdzie jest zabudowa wielorodzinna miejsca 

parkingowe są sporym problemem. A miejsce, o którym mowa jest miejscem szczególnym. 

Mamy obok szpital, wiele punktów usługowych, za chwilę, ma nadzieję, będziemy cieszyli 

się obiektem sportowym przy ul. Bazyńskich. Ponadto dodatkowo w pobliżu znajduje się 

siedziba sądu rejonowego, więc w tym miejscu miejsca parkingowe są bardzo potrzebne. 

Miejsce o którym mowa jest chyba ostatnim, które można wykorzystać na ten cel  

i wybudować parking wielopoziomowy. Dlatego uważa, że co do samej idei jest to pomysł 

bardzo dobry i słuszny. Natomiast drogi dojścia do tego rozwiązania pewnie mogą być różne.   

 

p. M. Jakubaszek – pogratulował tego pomysłu. Myśli, że szukanie sposobu realizacji 

proponowanej inwestycji jest właściwym kierunkiem. Uważa, że warto spróbować. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 71. Wynik głosowania: 18 – 0 - 2. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  274/19). 
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XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie 

i odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy 

nieruchomości położonej w Toruniu przy ul. Działowskiego – DRUK NR 348. 

 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie:  

KGK – zał. nr  13. 

 

Pytania: 

 

p. Ł. Walkusz – zapytał, czy uznajemy, że w tej perspektywie jednoznacznie nie ma szans na 

realizację tej inwestycji, ponieważ jak rozumie często tak bywa, że w końcówce perspektywy, 

w której jesteśmy pojawiają się pieniądze na różne cele   

 

p. Z. Rasielewski – odpowiedział, że perspektywa, w której się znajdujemy nie daje nam 

szans na pozyskanie odpowiednich środków na zrealizowanie tej inwestycji z kilku powodów. 

Po pierwsze nie jesteśmy gotowi dokumentacyjnie, nie mamy koncepcji, pozwolenia na 

budowę. Odnosząc się pewnie do pytania, które może paść za chwile, co z perspektywą 2020-

2027, rzeczywiście pracujemy nad modelem finansowania różnych inwestycji, natomiast nie 

ma jeszcze konkretnych wytycznych. Wiemy, jakie cele polityki zostaną wdrożone, natomiast 

co do konkretnych inwestycji będzie się dzisiaj trudno odnieść do tej inwestycji. 

 

Dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 348. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr 275/19). 

 

XVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 

Profilaktyki i  Rozwiązywania Problemów  Alkoholowych, Narkomanii oraz 

Innych Uzależnień na rok 2020 – DRUK NR 307 wraz z autopoprawką. 

 

p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały wraz z autopoprawką nr 2, autopoprawka 

nr 1 została wycofana. 

 

Opinie:  

KZiR – zał. nr 14. 

 

Pytania: 

 

p. P. Lenkiewicz – zapytał, w jaki sposób organizacje pozarządowe będą wyłonione, czy 

będzie to jakiś dedykowany konkurs, którego operatorem będzie Wydział Zdrowia i Polityki 

Społecznej? 

 

p. I. Miłoszewska – odpowiedziała, że jeśli chodzi o Gminny Program jest wielu partnerów 

jego realizacji, są to zarówno jednostki gminne, jak i instytucje, ale przede wszystkim 

organizacje pozarządowe. Jest to partner, który realizuje duży wachlarz działań w ramach 

tego Programu. Dodała, że corocznie ogłaszany jest konkurs w ramach ustawy o działalności 
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pożytku publicznego i o wolontariacie skierowany właśnie do organizacji pozarządowych. 

Dodała, że tutaj beneficjentami będą organizacje pozarządowe, które te projekty realizują.  

W bieżącym roku współpracowaliśmy z 37 organizacjami i niektóre z nich realizowały po 

kilka projektów skierowanych do naszych mieszkańców. W większości są to programy 

certyfikowane, czyli uznane za skuteczne. Ten program dotyczy wszystkich grup wiekowych.  

 

p. M. Skerska-Roman- zapytała, w jaki sposób były wybierane organizacje, czy same mogły 

się zgłaszać? 

 

p. I. Miłoszewska – wyjaśniła, że jeżeli chodzi o organizacje pozarządowe, które 

współpracowały przy przygotowaniu tego dokumentu, to organizacje, z którymi 

współpracujemy, czyli wspomniane 37, które otrzymywały dotacje. Przygotowując dokument 

bazowano też na ankietach, które organizacje wypełniały, jeżeli chodzi o przygotowanie 

diagnozy tego dokumentu. Dokument był przekazywany organizacjom po to, aby się 

zapoznały z nim, ewentualnie zgłosiły uwagi. Dokument ten tez był konsultowany społecznie  

i w ramach tych konsultacji nie wpłynął żaden wniosek. 

 

p. P. Lenkiewicz – zapytał, dlaczego CISTOR pojawił się literalnie w tym Programie, 

stawiany przed innymi organizacjami  pozarządowymi? 

 

p. I. Miłoszewska – odpowiedziała, że program jest jednoroczny i jest on na 2020 r. Jeżeli 

chodzi o CISTOR mowa jest o konkretnym zadaniu realizowanym w ramach tego programu. 

CISTOR wymieniony jest z nazwy, ponieważ został rozstrzygnięty konkurs trzyletni. Jest to 

jedyna organizacja, która posiada status uprawniający ją do prowadzenia centrum integracji 

społecznej w Toruniu. Ta organizacja po przeprowadzonym postępowaniu konkursowym 

wygrała konkurs i realizuje to zadanie. Dodała, że w 2020 r. nie będzie ogłaszanego konkursu 

ponownego, tylko ta organizacja będzie kontynuowała umowę, która już została wpisana  

w Program. 

 

Dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 310. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  276/19). 

 

p. Ł. Walkusz – zarządził zwyczajową przerwę do godz. 12.20. 

XIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Działań Miasta 

Torunia Na Rzecz Osób z Niepełnosprawnością na lata 2014 – 2023. 

Aktualizacja”.  – DRUK NR 341 wraz z autopoprawką.. 

 

p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały wraz z autopoprawką. 

 

p. D. Zieliński - przedstawiciel Stowarzyszenia Delta Partner – przedstawił projekt w formie 

prezentacji (prezentacja stanowi załącznik do protokołu). 

 

Opinie:  

KZiR – zał. nr 15. 

 

Pytania: 
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p. M. Skerska-Roman- zapytała, o edukację dzieci z niepełnosprawnościami, ewentualnych 

wskaźników, które mogłyby pomóc w integracji dzieci, które mają orzeczenie do kształcenia 

integracyjnego, bo w szkołach faktycznie jest ich coraz więcej oraz jest coraz więcej decyzji  

z poradni psychologiczno-pedagogicznej o potrzebie wczesnego wspomagania rozwoju. 

 

p. D. Zieliński – powiedział, że rzeczywiście w Toruniu rośnie liczba dzieci z potrzebami 

kształcenia specjalnego. Nie ma przed sobą pełnego dokumentu, więc nie przytoczy dokładnie 

co tam było napisane. Podkreślił, że dlatego został zawarty cel 4, do którego zapisane zostały 

cele operacyjne, a więc wyrównywanie szans edukacyjnych dzieci i młodzieży  

z niepełnosprawnością, tworzenie optymalnych warunków funkcjonowania dzieci i młodzieży 

z niepełnosprawnością w społeczeństwie oraz ograniczanie barier utrudniających integrację 

dzieci i młodzieży z niepełnosprawnością. Podkreślił, że te cele są wpisane i znajdują się  

w działaniach kluczowych.  

 

p. M. Skerska-Roman- zapytała, na czym miałoby np. polegać wyrównywanie szans 

edukacyjnych? 

 

p. I. Miłoszewska – odpowiedziała, że jeżeli chodzi o cele wskazane w Programie, to są to 

cele kierunkowe. Tylko niektóre doprecyzowano bardzo szczegółowo, te które chcemy 

realizować w pierwszym etapie. Natomiast wyrównywanie szans edukacyjnych dzieci  

i młodzieży to cel, który zawsze był w programach, ponieważ jest to bardzo istotne. 

Wyjaśniła, że wyrównywanie różnic, odbywa się nie tylko na etapie szkolnym, ale również 

poprzez działania realizowane przez organizacje pozarządowe, w których dzieci i młodzież 

mają szanse na wyrównywanie deficytów, które posiadają. Dlatego w ramach Programu 

ogłaszane są otwarte konkursy ofert, w których organizacje pozarządowe m.in. proponują 

projekty skierowane do dzieci i młodzieży. Jest to przykład, jeden z wielu, na wyrównywanie 

tych różnic. 

 

p. K. Żejmo-Wysocka – zapytała, co zostało sfinansowane ze środków Ministerstwa 

Rodziny na opiekę wytchnieniową, o której jest napisane na str. 40 Programu? 

 

p. I. Miłoszewska – powiedziała, że po raz pierwszy w tym roku był ogłoszony przez 

Ministerstwo konkurs na realizację tego projektu. Razem z MOPR w kwietniu br., gdzie 

MOPR jest realizatorem, występowaliśmy o środki finansowe na realizacje opieki 

wytchnieniowej. Chodziło tam o opiekę wytchnieniową w ramach świadczenia usług w domu 

oraz świadczenia usług dziennych jak i również, całodobowe lecz zadanie to jest 

dofinansowane w niewielkim stopniu. Wystąpiliśmy o bardzo duże pieniądze, niestety w 

związku z tym, że dopiero w sierpniu otrzymaliśmy interpretację, a pod koniec sierpnia była 

podpisana umowa na realizacje tego zadania, musiała nastąpić weryfikacja naszych planów, 

zmniejszenie zaplanowanych usług. Podkreśliła, że to zadanie jest realizowane. W ramach 

pozyskanych środków, m.in. w Samarytaninie, który wystąpił jako partner do tego projektu są 

dodatkowo przyjmowane osoby w ramach opieki wytchnieniowej. Poradnictwo i wsparcie w 

domach również jest realizowane. Mamy nadzieję, że w przyszłym roku również będą 

ogłoszone konkursy, w których będziemy mogli wziąć udział   

 

Dyskusja: 

 

p. M. Krużewski – powiedział, że o Programie dyskutujemy co roku i chciałby zwrócić 

uwagę na pewien aspekt. Chciałby nawiązać do wypowiedzi radnej M. Skerskiej-Roman na 

temat wczesnego rozwoju dzieci. Jeżeli mamy dziecko, które w jakiś sposób jest 
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niepełnosprawne, to do pewnego momentu podlega Wydziałowi Zdrowia, a potem 

Wydziałowi Edukacji. Rozmawiano tutaj nie tylko o wspomaganiu organizacji 

pozarządowych w projektach, które korzystają z konkursów ogłaszanych przez miasto  

w ramach organizacji zadań dla niepełnosprawnych. Mówimy o konkretnym dofinasowaniu, 

np. refinansowania godzin wykupowanych przez rodziców w procesie wczesnego 

wspomagania rozwoju. Dzisiaj również nasz Klub KO zgłosi taką interpelację, gdyż 

uważamy, że 4 godziny, które są refinansowane, to zbyt mała liczba, zwłaszcza, że 

rozporządzenie dopuszcza 8 godzin. Myśli, ze Toruń powinien do tego standardu dążyć, 

zwłaszcza, że okoliczne gminy mają podobny zasób refinansowania godzin. Podkreślił, że 

Program jest bardzo wielowątkowy.  

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 341. Wynik głosowania: 25 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  277/19). 

 

XX. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zadań 

z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych, na 

realizację których przeznacza się środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych w 2019 r. – DRUK NR 339. 

 

p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały. 

 

Opinie:  

KZiR – zał. nr 16. 

 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

Dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 339. Wynik głosowania: 25 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  278/19). 

 

XXI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie opłat za pobyt dziecka w żłobku 

utworzonym przez Gminę Miasta Toruń – DRUK NR 312 – I i II CZYTANIE. 

 

p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały. 

 

Opinie:  

KZiR – zał. nr 17. 

 

I czytanie: 

 

Pytania: 

 

p. Ł. Walkusz – zapytał, o ile procent podnoszone są opłaty? 

 

p. I. Miłoszewska – odpowiedziała, ze jeżeli chodzi o opłaty aktualne za pobyt to  

w przypadku dziecka przebywającego 8 godzin, w tej chwili opłata wynosi 175 zł,  

w przypadku podwyżki będzie to o 77,30 zł więcej. 
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p. M. Skerska-Roman- zapytała, czy są jakieś problemy z płatnościami za żłobki? 

 

p. I. Miłoszewska – wyjaśniła, że nie ma takich problemów. 

 

Dyskusja: 

 

p. W. Klabun – myśli, że jest to dobry moment, żeby wzbudzić kwestię obligatoryjności 

szczepień w żłobkach. Jak wiemy dzieci w wieku żłobkowym są szczególnie narażone na 

wszelkiego rodzaju infekcje, rozprzestrzeniające się choroby. Widzimy rozprzestrzeniający 

się ruch antyszczepionkowy. Zapytał, czy nie dobrze byłoby rozpocząć dyskusji  

o wprowadzeniu dodatkowej punktacji przy przyjęciu dziecka do żłobka za szczepione 

dziecko oraz czy jest to możliwe i czy nie należałoby tego wprowadzić. 

 

p. I. Miłoszewska – powiedziała, że cały czas przyglądają się tej sytuacji, bo też 

rozważaliśmy możliwość wprowadzenia dodatkowej punktacji, jeżeli chodzi o przyjęcia do 

żłobków, bo są to małe dzieci, które trzeba szczególnie chronić. Dotychczas była taka 

sytuacja, że organy nadzorcze uchylały takie uchwały. Natomiast jest pierwsza taka uchwała 

w naszym województwie, której wojewoda nie uchylił, w związku z tym dwa tygodnie temu 

odbyło się spotkanie z Powiatową Stacją Sanitarno-Epidemiologiczną i zaczęto rozmowy na 

temat tego, co można w tej kwestii zrobić. Dodała, że jest wyznaczone kolejne spotkanie i na 

pewno przedstawimy Państwu, po wypracowaniu, propozycję. 

 

p. M. Krużewski – przestrzega osobiście, ponieważ analizował ten problem, czyli obowiązek 

szczepienia dzieci. Podkreślił, że jest absolutnym zwolennikiem szczepień, nie ma tutaj 

prostych rozwiązań i to, że wojewoda czegoś nie uchylił to jego problem, z którym będzie 

musiał się borykać. Kwestia polega na tym, że biorąc pod uwagę realizację działań zgodnie  

z prawem, nie chciałby, aby samorządy, czy wręcz przedszkola zostały obarczone decyzją  

o przyznawaniu bądź nie punktów. Stwierdził, że wchodzimy w bardzo intymną sytuację nie 

rodziców, a dzieci które będą etykietowane. Mówimy tu o przedszkolach i żłobkach 

gminnych, a co z niepublicznymi? Stoi na stanowisku, że jest to kwestia, która powinna być 

rozwiązana na poziomie parlamentu, konstytucji czy rządu oraz organów do egzekwowania 

szczepień.   

 

p. I. Miłoszewska – podkreśliła, że współpracują z Sanepidem zastanawiając się nad 

ewentualnymi narzędziami, którymi moglibyśmy się posługiwać. Nie jest powiedziane, że 

będzie to punktacja przy naborze, czy coś innego. Podkreśliła,  że Sanepid też posiada 

narzędzia, którymi może wymuszać wykonywanie szczepień.  

 

p. W. Klabun – nie uważa, że dzieci i rodzice dzieci, którzy ich nie szczepią są 

dyskryminowani. Oni po prostu muszą te dzieci objąć dodatkową opieką, zająć się nimi 

osobiście, być może w domu. Uważa, że zawsze jest wybór. Żyjemy w społeczeństwie, mamy 

jakieś normy, do których musimy się dostosować.  

 

II czytanie: 

 

Pytania: 
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p. Ł. Walkusz – zapytał, jaki jest powód dla którego w jakimś krótszym interwale czasowym, 

co roku, czy co dwa lata nie indeksujemy tych opłat, tylko po 8 latach, gdzie fundujemy 

rodzicom podwyżkę na poziomie 15 %? 

 

p. I. Miłoszewska – wyjaśniła, że analizowano procent udziału opłat rodziców do wkładu, 

jaki gmina wnosi. W związku z tym, że te zmiany były nieznaczne na przestrzeni lat, dlatego 

też nie było propozycji podwyżek. W bieżącym roku po analizie tej proporcji okazuje się, że 

ta proporcja znacznie się zmniejszyła ze względu na to, że koszty utrzymania dzieci w tych 

placówkach wzrosły, choćby z tytułu zwiększenia różnych opłat. Dlatego ta propozycja 

została przedstawiona w bieżącym roku. 

 

Dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 312. Wynik głosowania: 23 – 0 - 2. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  279/19). 

 

XXII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany 

Gminnego Programu Rewitalizacji pn. Program Rewitalizacji Torunia do roku 2023 – 

DRUK NR 340. 

 

p. A. Prażniewski - przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie:  

KRM – zał. nr 18. 

 

Pytań nie było. 

 

Dyskusja: 

 

p. M. Krużewski – nie będzie mówił, jak były procedowane kwestie związane  

z rewitalizacją, a trwały kilka lat. Była powołana specjalna komisja do spraw rewitalizacji  

i wszyscy wiedzą w jaki  sposób w Toruniu zostało to zrealizowane. Na wczorajszej Komisji 

usłyszał, że w Toruniu jeszcze ani jeden projekt nie został w ogóle zaczęty,  jeżeli chodzi  

o Program Rewitalizacji. Przypomniał, że mamy rok 2019 i rozpoczynamy tą uchwałą 

ewentualnie aktualizację Programu, który ma być przyjęty w lutym 2020 r. Program RPO 

może być wydawany do roku 2023 i 31 grudnia br. jest to ostatnia płatność, która może być 

wykonana przez instytucję wdrażającą. Natomiast ostatnia faktura będzie musiała być 

zrobiona w ciągu następnych dwóch lat, zatem czasu zostało praktycznie niewiele. Można 

zapytać czyja to jest wina, że idzie to tak wolno? Tereny rewitalizacji są bardzo rozległe, 

natomiast pieniędzy jest na naprawdę kilka hektarów prawdziwie zrealizowanej rewitalizacji. 

Zatem mówiono na Komisji, aby porozmawiać z Urzędem Marszałkowskim na temat 

umożliwienia innego trybu procedowania programów rewitalizacji. Takie podejście, że każda 

zmiana w najmniejszym projekcie, który np. zgłosi wspólnota mieszkaniowa będzie 

powodowała to, że za każdym razem będą dokonywane zmiany poprzez uchwałę Rady.  

W jego opinii Program jest zagrożony, zatem im szybciej podejmiemy uchwałę dotyczącą 

zmiany oraz rozpoczniemy rozmowy z Urzędem Marszałkowskim, wówczas szybciej będzie 

można realizować ten Program. 
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p. A. Prażniewski – powiedział, że wczoraj na Komisji Rozwoju Miasta nie padło 

stwierdzenie, że żaden z projektów z miasta z Gminnego Programu nie został złożony. Dwa 

projekty zostały złożone, są w ocenie, a co najmniej 4 są tuż przed złożeniem dobrze 

przygotowane. Natomiast nad pozostałymi cały czas pracujemy, ponieważ są dosyć 

długotrwałe procedury przetargowe zapytań ofertowych na zamówienia ofertowe 

przygotowania dokumentacji projektowej aplikacyjnej.   

 

p. W. Klabun – powiedział, że co do jednego może się zgodzić z wypowiedzią radnego M. 

Krużewskiego, że Program jest zagrożony, jednakże ma nadzieję, że dla dobra miasta  

i mieszkańców uda się te środki wydatkować mądrze i skutecznie. Dodał, że nie można nie 

przypomnieć, dlaczego znajdujemy się w takiej sytuacji. Pracował w kilku komisjach 

dotyczących rewitalizacji i jego diagnoza jest następująca – niestety problemy z rewitalizacją 

zaczęły się od Urzędu Marszałkowskiego, a spadły na Urząd Gminy. W jego ocenie Urząd 

Marszałkowski przyjął absurdalne kryteria wydatkowania tych środków. Została przyjęta 

rządowa ustawa o rewitalizacji i jest to podstawa, jeśli chodzi o wydatkowanie w Polsce 

środków na rewitalizację z tych osi programów. Dodał, że w każdym województwa jest 

inaczej. Przytoczył przykład województwa pomorskiego, które uznało, że ustawa jest 

nadrzędna i gminy realizują programy rewitalizacji na jej podstawie. Rezultat jest taki, że  

80 % środków zostało już wydatkowanych. Warto też podkreślić wieloletnie próby, jakie były 

czynione, poradzenia sobie z tym problemem, poprzez różne komórki Urzędu Miasta, kiedy 

jeszcze nie było Biura Rewitalizacji. Uważa, że obecnie korespondencja jest przeprowadzana 

jednostronnie, jedynie ze strony Urzędu Miasta.  

 

p. K. Żejmo-Wysocka – zwróciła się z prośbą do dyrektora A. Prażniewskiego, ponieważ 

pracują przy programie rewitalizacji, żeby nie było dłuższych opóźnień ze strony wspólnot 

mieszkaniowych. Chciałaby, aby zawiadomić wspólnoty, gdzie są programy, że są nowe 

możliwości programów uzyskania środków z PFRON-u. Dodała, że jeżeli wspólnota 

mieszkaniowa ma w swojej klatce dwóch mieszkańców z niepełnosprawnością, to ma prawo 

dostać dofinansowanie. Wspólnoty mają również dofinansowanie do przeprowadzek 

mieszkańców, wynikające z niemożności zamieszkiwania w danej wspólnocie pod względem 

barier architektonicznych. 

 

p. A. Prażniewski – powiedział, że śledzą te informacje i są w bieżącym kontakcie ze 

wszystkimi partnerami, w tym wspólnotami i informujemy o takich możliwościach. 

 

p. W. Klabun – dodał, że zgłaszają się do nas wspólnoty mieszkaniowe z wszystkich trzech 

obszarów podlegających rewitalizacji informując o rezygnacji, mimo tego, że były wpisane na 

listę podstawową, z uwagi na obawę niespełnienia warunków zapisanych w programie 

rewitalizacji.  

 

p. P. Lenkiewicz – uważa, że faktycznie widnieje jakieś zagrożenie w realizacji tego 

Programu. I o ile mówiliśmy o wspólnotach i tutaj pan dyrektor zaznaczył, że jest taki 

potencjalny problem, jeżeli projekt miałyby realizować organizacje pozarządowe ze względu 

na problem ze znalezieniem środków, to o ile wyartykułowano tutaj chęć wsparcia  

w poszukiwaniu środków dla wspólnot mieszkaniowych, chciałby poprosić o rozważenie 

wsparcia dla NGO, aby Biuro Rewitalizacji było takim punktem kontaktowym, gdzie można 

byłoby wspomóc w znalezieniu środków, po to, aby te pomysły, które były składane nie 

musiały być skreślone lub odłożone a projekty zostały zrealizowane. 
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p. A. Prażniewski – odpowiedział, że wszystkich partnerów traktuje się jednakowo, jak 

również tych, którzy potencjalnie  mogą być partnerami w procesie rewitalizacji. 

Wskazujemy źródła finansowania i jesteśmy na bieżąco z możliwościami. Śledzimy 

konkursy, dużym źródłem finansowania działań z Programu Rewitalizacji jest pula z lokalnej 

Strategii prowadzona przez lokalna grupę działania dla miasta Torunia. Oni wydatkują środki 

z RPO z osi 11.1.   

 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 340. Wynik głosowania: 25 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  280/19). 

 

XXIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały nr 414/12 Rady 

Miasta Torunia z dnia 25 października 2012 r. w sprawie zasad wynajmowania lokali 

użytkowych, garaży, powierzchni pod reklamę oraz nieruchomości lub ich części 

stanowiących własność Gminy Miasta Toruń, którymi gospodaruje Zakład Gospodarki 

Mieszkaniowej w Toruniu – DRUK NR 186 – I i II CZYTANIE wraz z autopoprawką. 

 

p. E. Kowalska - przedstawiła projekt uchwały wraz z autopoprawką. 

 

Opinie:  

KGK – zał. nr 19. 

 

I czytanie: 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

II czytanie: 

 

Pytań nie było. 

 

Dyskusja: 

 

p. P. Lenkiewicz -  

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 186. Wynik głosowania: 25 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  281/19). 

 

XXIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia programu gospodarczego 

pn. „Program Budowy Dróg Lokalnych na lata 2020 – 2023” – DRUK NR 349. 

 

p. M. Kowallek - przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie:  

KGK – zał. nr 20. 

 

Pytania: 

 

p. S. Kruszkowski – 7 marca złożył wniosek o dokończenie ul. Nad Strugą od nr 8 do 14 

zapytał, czy ten kawałek drogi jest zawarty w tym Programie? 
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p. M. Kowallek – odpowiedział, że zadanie zapisane jest na 2022 r. 

 

p. Ł. Walkusz –w kwestii ul. Kresowej przewidzianej do realizacji w tym Programie, zapytał 

o gazociąg, który miał mieć budowane jakieś nitki i do dzisiaj nic się nie dzieje w tej materii. 

Zapytał również o ul. Działową? 

 

p. M. Kowallek - wyjaśnił, że ul. Kresowa jest w budżecie na lata 2020-2021. Ta ulica jest 

uzależniona od realizacji z gminą Lubicz. Gmina Toruń obecnie przeznaczyła na tę ulicę 1,5 

mln zł. Obecnie jesteśmy na etapie ustalania z gminą Lubicz jej realizacji, bowiem ta Gmina 

otrzymała dofinansowanie z Funduszu Dróg Samorządowych w wysokości 2,355 mln zł. Po 

dokonaniu ustaleń przystąpimy do realizacji zadania. Odnośnie gazociągu nic nie wie.  

Ulica Działowa rzeczywiście nie jest uwzględniona w PBDL, jak widać 27 km dróg w 4 lata 

to naprawdę sporo, tym bardziej, że w pierwszej odsłonie PBDL wykonaliśmy ponad 15 km 

dróg, a skok jest potężny, a tylko jeden rok różnicy. Niestety nie wszystkie ulice dało się ująć. 

Z uwagi na priorytety, wnioski radnych w taki sposób zostały ujęte do realizacji ulice.  

 

p. B. Jóźwiak – zapytał, o ul. Gościnną, gdzie był problem zalewanych posesji,  

ul. Światowida, której wykonania nie ma w tym planie, ul. Przyjaciół w jakim stopniu będzie 

wykonana oraz most na Drwęcy, kiedy można się spodziewać?  

 

p. M. Kowallek – powiedział, że most na Drwęcy obecnie jest na etapie projektowania, jest 

wybrana koncepcja. Dodała, że z gminy Lubicz trochę kontestują wybrany przez nas model. 

Most najprawdopodobniej podlega ochronie konserwatorskiej, więc również ten problem 

trzeba rozwiązać. Ulica Gościnna została zapisana na 2023 r. z kwotą 1, 4 mln zł i żeby 

przesunąć ją w realizacji, trzeba byłoby zaproponować jakieś przesunięcie z Kaszczorka. Aby 

to zrobić, oczekiwalibyśmy Państwa propozycji w tym zakresie. Ulica Światowida 

przewidziana jest do projektowania w 2020 r. Ulica ta nie obsługuje zabudowy 

mieszkaniowej, część jest w destrukcie obejmująca w nikłej części zabudowania, a pozostała 

prowadzi przez las. Być może należałoby się zastanowić nad jej przeznaczeniem dla ruchu 

rowerowego i pieszego tylko, ponieważ ruch tam nie narasta, a jej wybudowanie zmieniłoby 

preferencje, być może pojawiłby się tam tranzyt i nie wiadomo czy spodobałoby się to 

mieszkańcom. Ulica Przyjaciół jest w PBDL-u na rok 2022. 

 

p. M. Krużewski – zapytał, o ul. Kołową, Twardą, Częstochowską i Granitową? 

 

p. M. Kowallek – wyjaśnił, że jeśli chodzi o ulice na osiedlu Bielawy-Grębocin one 

rzeczywiście są w projektowaniu i ten proces trwa. Wiemy, że ul. Twarda i Kołowa oraz 

Granitowa będą realizowane w 2022 r. 

 

p. D. Zając – zapytała, o ul. Zimorodka od ul. Szuwarów, gdzie jest ścisła zabudowa oraz 

zapytała czy podchodzimy do budowy ul. Grota-Roweckiego i w jakich wymiarach będzie 

ona budowana?  

 

p. M. Kowallek – odpowiedział, że ul. Zimorodka nie ma w PBDL-u, z przyczyn, o których 

mówił na początku. Natomiast ulica Grota-Roweckiego będzie budowana w dosyć bogatej 

infrastrukturze, bo jest przewidziana do planu.  

 

p. P. Lenkiewicz – zapytał, o przygotowanie nowych zadań inwestycyjnych na Podgórzu, 

chodzi mu o połączenie ul. Kluczyki z ul. Akacjową. W tym momencie jest tylko jedno 
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połączenie tych dwóch ulic drogą gruntową nieutwardzoną i jest to chyba jedyna możliwość 

połączenia z uwagi na zabudowę mieszkaniową? 

 

p. W. Szeliga - potwierdziła, że jest to jedyny łącznik prowadzący przez tereny prywatne.  

 

Dyskusja: 

 

p. B. Jóźwiak – zgadza się z dyrektorem co do ul. Światowida, natomiast stan obecny nie jest 

optymalny, jest pewne zagrożenie, zarastające pobocze i być może warto byłoby podjąć kroki 

zmierzające do podjęcia decyzji, w którą stronę idziemy z tą ulicą. Może trzeba 

przeprowadzić konsultacje społeczne, jak najszybciej, ponieważ uczęszczają tam piesi i nie 

jest to bezpieczne. 

 

p. P. Lenkiewicz – w kwestii połączenia ul. Kluczyki z Akacjową ma sugestię, na podstawie 

rozmów z mieszkańcami, aby po finalnym zakończeniu tej inwestycji rozważyć 

wprowadzenie ruchu jednokierunkowego po ul. Akacjowej. Wiąże się to z tym, że 

szczególnie w godzinach szczytu wyjazd bezpośrednio z ul. Akacjowej w Poznańską jest 

bardzo trudny.  

 

p. D. Zając – prosi o przeanalizowanie budowy ul. Grota-Roweckiego, aby pobudować ją  

w mniejszym zakresie, takim jak sąsiednie ulice, Husarska i doprowadzająca ul. Hallera, aby 

nadal była ulicą osiedlową. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 349. Wynik głosowania: 24 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  282/19). 

 

 

XXV. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie regulaminu 

utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Miasta Toruń – DRUK NR 335 –  

I CZYTANIE. 

p. M. Kowallek – przedstawił projekt uchwały. 

 

I czytanie: 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

p. M. Czyżniewski – przekazał projekt uchwały do II czytania. 

 

LVIII. Wnioski radnych: 

 

- radny P. Lenkiewicz – złożył 4 wnioski, 2 interpelacje ( w tym 1 w imieniu Klubu Radnych 

KO), 1 zapytanie; 

- radny B. Szymanski - złożył 5 wniosków i 2 zapytania; 

- radna K. Beszczyńska złożyła 5 wniosków; 

- radna D. Zając – złożyła 2 wnioski; 

- radny M. Krużewski – złożył 3 wnioski, 2 zapytania; 

- radna M. Skerska-Roman złożyła 2 wnioski, 2 zapytania; 

- radny D. Mądrzejewski złożył 2 wnioski; 

- radny W. Klabun  -  złożył 3 wnioski; 

- radny J. Hartwich – 2 wnioski i 1 zapytanie; 
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- radny S. Kruszkowski – 4 wnioski i 1 zapytanie. 

 

 

XXVI. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia 

szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów 

komunalnych od właścicieli nieruchomości z terenu Gminy Miasta Toruń 

i zagospodarowania tych odpadów, w zamian za uiszczoną przez właściciela 

nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi – DRUK NR 336 – 

I CZYTANIE. 

 

p. M. Kowallek – przedstawił projekt uchwały. 

 

I czytanie: 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

p. M. Czyżniewski – przekazał projekt uchwały do II czytania. 

 

XXVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie 

Gminy Miasta Toruń do Izby Gospodarczej Komunikacji Miejskiej – DRUK NR 293. 

 

p. M. Kowallek – przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie:  

KGK – zał. nr 20. 

 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 293. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr 283/19). 

 

XXVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za 

usuwanie pojazdów z dróg i przechowywanie pojazdów usuniętych z dróg na 

parkingach strzeżonych oraz kosztów powstałych w wyniku wydania dyspozycji 

usunięcia, a następnie odstąpienia od usunięcia pojazdu, obowiązujących w 2020 r. – 

DRUK NR 325 – I i II CZYTANIE. 

p. M. Kowallek – przedstawił projekt uchwały. 

 

Opinie:  

KGK – zał. nr 21. 

 

I czytanie: 

 

Pytania: 

 

p. M. Rzymyszkiewicz – zapytał, kto decyduje o usuwaniu pojazdów z dróg publicznych  

i chodników? 

 

p. M. Kowallek – odpowiedział, że organy do tego upoważnione, czyli straż pożarna, policja 

i straż miejska. 
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p. M. Rzymyszkiewicz – powiedział, że pojawił się nowy trend, a mianowicie hulajnogi 

elektryczne, które w jego ocenie wyczerpują definicję motorowerów. Jak obserwujemy 

również w Toruniu coraz częściej niestety są porzucane właśnie na chodnikach, czy drogach 

w miejscach publicznych. Zapytał, jakie będą tutaj wytyczne i kto może zachęcić straż 

miejską do tego, aby nieco odważniej podejmowała decyzje o usuwaniu właśnie tego typu 

pojazdów z przestrzeni miejskiej oraz aby właściciele tych pojazdów byli obciążani zgodnie z 

kosztami, o których mowa? Nadmienił, że dodatkowo ta uwaga odnosi się też do 

samochodów, które szczególnie na terenie Zespołu Staromiejskiego w przeszłości zbyt długo 

były porzucone. Uważa, że nieco zdecydowanie i odważniej Straż Miejska mogłaby 

podejmować decyzje o usuwaniu. Zapytał, kto może to zrobić i w jaki sposób? 

 

p. M. Kowallek – wyjaśnił, że mamy tu zagadnienia prawne i faktyczne. Te prawne są takie, 

iż hulajnogi nie są niestety pojazdami, mimo że większość zebranych na tej sali podzieliłaby 

zdanie radnego, że są to motorowery, lub innego rodzaju pojazdy. Natomiast hulajnogi takim 

urządzeniem nie są i to powoduje cały szereg komplikacji, z tym ma problem cała Polska, tam 

gdzie hulajnogi zostały wprowadzone. Możemy jedynie negocjować z firmą, która jest 

operatorem systemu hulajnóg prosząc, aby zobowiązywała swoich użytkowników do 

przestrzegania przepisów ruchu drogowego. Natomiast, jeżeli chodzi o samochody w ramach 

tej uchwały możemy działać dla pojazdów które zostały zaparkowane w sposób niewłaściwy 

lub są tzw. zawalidrogą przy jakiejś akcji ratowniczej lub zagrażają zdrowiu lub życiu i wtedy 

odpowiednie służby podejmują decyzję i taki pojazd z art. 132 ustawy prawo o ruchu 

drogowym jest usuwany. Mamy oczywiście jeszcze inny przepis pozwalający nam auta tzw. 

wraki bez tablic rejestracyjnych również z dróg eliminować. Natomiast jest tu kolejny 

element przesłanka formalno-prawna, czyli tablica rejestracyjna  która uniemożliwi 

holowanie takiego pojazdu. Podkreślił, że jest to jakaś luka prawna, którą należałoby 

uregulować. Tak jak w przypadku hulajnóg ustawodawca już też nad tym pracuje, aby było to 

załatwione. Natomiast w strefach ruchu pieszego, czyli na starówce nie można stosować 

znaku B 36 zakaz zatrzymywania się, bowiem tam zatrzymywanie pojazdów jest dopuszczane 

tylko w miejscach wyznaczonych, a skoro nie ma tego znaku, nie można również stosować 

tabliczki T 24, która mówi o odholowaniu samochodu. Dodał, że to kuriozum powoduje że  

w strefie zamieszkania, jaką jest starówka, wskutek tego, że nie ma znaku mówiącego, że 

pojazd niewłaściwie zaparkowany może być odholowany, nie mamy takich fizycznych 

uprawnień. Nadmienił, że  Straż Miejska zna ten problem i próbuje coś zaradzić. 

 

p. B. Szymanski – zapytał, czy w kwocie 101 200 tys. zł jest zawarta jakaś kwota za 

gotowość? 

 

p. M. Kowallek – powiedział, że jeśli chodzi o szacowaną przez nas kwotę tej usługi, wynika 

z oszacowania ilości pojazdów, które będą holowane. Płacimy za gotowość, jeśli chodzi  

o prowadzenie parkingu. Parking prowadzi MZK i płacimy za jego użytkowanie. Usługi tej 

nie prowadzimy tylko rok, więc mamy już doświadczenie i wiemy ile miejsca jest potrzebne, 

w związku z tym ten czynsz jest ustalony na adekwatnym poziomie. Również mniej więcej 

wiemy ile będzie pojazdów na parkingu. Kalkulujemy tak, aby tych kosztów nie przekroczyć.  

 

Dyskusji nie było. 

 

II czytanie: 

 

Pytania: 
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p. B. Szymanski – zapytał, jaka jest skuteczność w ściąganiu należności? 

 

p. M. Kowallek – odpowiedział, że z tym rzeczywiście jest różnie. Mamy sporo pojazdów, 

które niestety nie są odbierane  a są to pojazdy, których wartość rynkowa jest niewielka  

w związku z czym właściciele pozostawili je właśnie w tych miejscach, z których zostały 

odholowane. W 2018 r. te koszty były znaczne, z uwagi na przechowanie, teraz mamy ryczałt 

za powierzchnię parkingu, w związku z czym nie mamy kosztów związanych  

z przechowaniem, aczkolwiek te samochody zalegają na parkingach. Obecnie jest ich około 

20, są one przekazywane do utylizacji, na rzecz gminy bo inaczej nie możemy tego zrobić. 

Powoli windykujemy te roszczenia, natomiast są to sprawy trudne, gdzie właściciele są trudni 

do ustalenia. 

 

p. J. Beszczyński – rozumie, że zmienione przepisy prawne nie poprawiły pozbywania się 

takich wraków? 

 

p. M. Kowallek – wyjaśnił, że jest wręcz gorzej po zmianie przepisów, ponieważ teraz opłata 

za holowanie nie jest warunkiem odbioru samochodu, jak było poprzednio. Powiedział, że są 

orzeczenia wskazujące, że pojazd musi być wydany bez względu na to czy został opłacony 

czy też nie. Dodała, że na razie z tą sytuacja się nie spotkaliśmy w Toruniu, co nie znaczy, że 

w przyszłości nie może nas dotknąć.  

 

p. M. Rzymyszkiewicz – zapytał, jaka opinia prawna na podstawie jakich wytycznych jest to 

interpretowane, że hulajnoga elektryczna nie jest kwalifikowana jako motorower? Przytoczył 

definicję z kodeksu o ruchu drogowym. Jego zdaniem ta kodeksowa definicja obejmuje 

hulajnogi elektryczne, stąd to pytanie.  

 

p. M. Kowallek – odpowiedział, że taki problem ma cała Polska. Brak określenia hulajnogi 

jako pojazd jest powszechnie znanym problemem w kraju. I tak jak powiedział, ustawodawca 

zajął się tą sprawą, aby tę lukę wypełnić. Podkreślił, że takie są fakty i taka jest wykładnia.  

 

p. M. Rzymyszkiewicz – powiedział, że wszyscy znają definicję hulajnogi i nie rozumie 

dlaczego nie traktuje się tego jako pojazd ? Uważa, że jest to sprawa dosyć oczywista. 

 

p. J. Beszczyński – powiedział, że oczywiście wszyscy zgadzają się z przedmówcą i jest to 

temat ważny. Zapytał radnego M. Rzymyszkiewicza czy można się tym tematem zająć na 

którymś posiedzeniu Komisji Gospodarki Komunalnej jak również zająć się tematem 

parkowania hybryd? 

 

p. M. Rzymyszkiewicz – wyraził zgodę na powyższą propozycję. 

 

Dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 325. Wynik głosowania: 24 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  284/19). 

 

 

p. M. Czyżniewski – zaproponował zmianę porządku obrad, tak aby pkt XXXVIII do LVII 

przyjąć teraz przed przerwą. 
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LIX. Przerwa – godz. 14.30 – 16.00. 

 

p. M. Czyżniewski – ogłosił przerwę do godziny 16.00. 

 

GŁOSOWANIE: Przyjęcie zmiany porządku obrad. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. 

Porządek obrad został zmieniony. 

 

XXXVIII. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego 

tekstu uchwały w sprawie ustalenia strefy płatnego parkowania, opłat za postój 

pojazdów samochodowych oraz opłat dodatkowych za nieuiszczenie opłat za postój 

pojazdów samochodowych na drogach publicznych w strefie płatnego parkowania w 

mieście Toruniu – DRUK NR 351. 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 351. Wynik głosowania: 20 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  5/19). 

 

XXXIX. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 

uchwały w sprawie bonifikat od opłat jednorazowych za przekształcenie prawa 

użytkowania wieczystego gruntów zabudowanych na cele mieszkaniowe w prawo 

własności gruntów, stanowiących dotychczas własność Gminy Miasta Toruń – DRUK 

NR 352. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 352. Wynik głosowania: 21 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(obwieszczenie nr  6/19). 

 

XL. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie bonifikat od ceny sprzedaży lokali mieszkalnych na rzecz najemców 

oraz od ceny nieruchomości gruntowych, stanowiących własność Gminy Miasta Toruń – 

DRUK NR 353. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 353. Wynik głosowania: 21 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  7/19). 

 

XLI. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie przyznawania świadczenia pieniężnego dla rodzin wychowujących 

dzieci z niepełnosprawnością, zamieszkujących na terenie Gminy Miasta Toruń – 

DRUK NR 354. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 354. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  8/19). 

 

XLII. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 

uchwały w sprawie założenia Toruńskiego Ośrodka Doradztwa Metodycznego i 

Doskonalenia Nauczycieli wchodzącego w skład Centrum Kształcenia Ustawicznego w 

Toruniu – DRUK NR 355. 

 

GŁOSOWANIE: 
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Obwieszczenie według druku nr 355. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  9/19). 

 

XLIII. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków lub 

znajdującym się w gminnej ewidencji zabytków na terenie Gminy Miasta Toruń – 

DRUK NR 356. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 356. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  10/19). 

 

XLIV. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 

uchwały w sprawie powołania okręgów będących jednostkami pomocniczymi Gminy 

Miasta Toruń oraz nadania im statutów – DRUK NR 357. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 357. Wynik głosowania: 21 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  11/19). 

 

XLV. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 1 – Podgórz będącego jednostką pomocniczą 

Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 358. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 358. Wynik głosowania: 21 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  12/19). 

 

XLVI. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 2 – Stawki będącego jednostką pomocniczą 

Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 359. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 359. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  13/19). 

 

XLVII. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 3 – Rudak będącego jednostką pomocniczą 

Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 360. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 360. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  14/19). 

 

XLVIII. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 4 – Czerniewice będącego jednostką 

pomocniczą Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 361. 

GŁOSOWANIE: 
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Obwieszczenie według druku nr 361. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  15/19). 

 

XLIX. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 5 – Kaszczorek będącego jednostką 

pomocniczą Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 362. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 362. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Obwieszczenie 

zostało podjęte (obwieszczenie nr  16/19). 

 

L. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 6 – Bielawy-Grębocin będącego jednostką 

pomocniczą Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 363. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 363. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  17/19). 

 

LI. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu Nr 7 – Skarpa będącego jednostką pomocniczą 

Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 364. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 364. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  18/19). 

 

LII. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 8 – Rubinkowo będącego jednostką 

pomocniczą Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 365. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 365. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  19/19). 

 

LIII. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 9 – Jakubskie-Mokre będącego jednostką 

pomocniczą Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 366. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 366. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Uchwała została 

podjęta (obwieszczenie nr  20/19). 

 

LIV. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 10 - Wrzosy będącego jednostką pomocniczą 

Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 367. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 367. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Obwieszczenie 

zostało podjęte (obwieszczenie nr  21/19). 
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LV. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 11 – Chełmińskie będącego jednostką 

pomocniczą Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 368. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 368. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Obwieszczenie 

zostało podjęte (obwieszczenie nr  22/19). 

 

LVI. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 12 – Staromiejskie będącego jednostką 

pomocniczą Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 369. 

 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 369. Wynik głosowania: 20 – 0 - 0. Obwieszczenie 

zostało podjęte (obwieszczenie nr  23/19). 

 

LVII. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego 

uchwały w sprawie utworzenia Okręgu nr 13 – Bydgoskie będącego jednostką 

pomocniczą Gminy Miasta Toruń oraz nadania mu statutu – DRUK NR 370. 

GŁOSOWANIE: 

Obwieszczenie według druku nr 370. Wynik głosowania: 23 – 0 - 0. Obwieszczenie 

zostało podjęte (obwieszczenie nr  24/19). 

 

XXIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Planu Adaptacji Miasta 

Torunia do zmian klimatu do roku 2030 – DRUK NR 344. 

 

p. M. Zaleski – dokonał wprowadzenia formalno-organizacyjno-prawnego do projektu 

uchwały. Przypomniał, że w czerwcu 2015 r. na wezwanie Ministrem Środowiska 

przedstawione miastom polskim powyżej 100 tys. mieszkańców odpowiedziały 44 miasta 

deklarujące, że w wyniku porozumienia będą współpracowały przy opracowaniu planów 

adaptacji do zmian klimatu. Zleceniodawcą wykonania planów dla wszystkich 44 miast było 

Ministerstwo Środowiska, które zleciło to Konsorcjum złożonego z czterech podmiotów,  

a mianowicie: Instytutu Ochrony Środowiska-Państwowego Instytut Badawczy, Instytutu 

Meteorologii i Gospodarki Wodnej-Państwowego Instytut Badawczy, Instytutu Ekologii 

Terenów Uprzemysłowionych i Arcadis sp. z o.o. Zadaniem tych podmiotów, które 

rozpoczęły pracę nad 44 programami 12.01.2017 r. było opracowanie w ciągu dwóch lat 

planów adaptacji dla wszystkich 44 miast. Plany adaptacji powstawały w oparciu o jednolitą 

metodę wypracowaną na podstawie wytycznych udzielonych przez Ministerstwo Środowiska 

Konsorcjum wykonawczemu. W tej samej metodzie powstał również Plan Adaptacji Torunia 

do zmian klimatu. Podkreślił, że uwzględnia on wytyczne Ministerstwa Środowiska zawarte 

w Podręczniku do miejskiego planu adaptacji dla miast.  Dodał, że te prace trwały do 

początku 2017 r. i wówczas gminy zostały poinformowane, że powinny podjąć decyzje, aby 

„rady gmin podjęły uchwały, tak, aby uzyskał ten dokument rangę dokumentu 

strategicznego”. Oczywiście, jeśli szukalibyśmy innej metody, musiałaby być to metoda, 

która zapewnia tę samą rangę dokumentu strategicznego. Przypomniał, że dokumenty 

strategiczne w Gminie Miasta Toruń podejmuje Rada Miasta w ramach programów lub 

programów wieloletnich. A więc dlatego zwracamy się do Rady Miasta Torunia o tę decyzję. 

Ministerstwo Środowiska stwierdza również, iż ten dokument uchwalony w sposób, u którego 

podstawy legła jednolita metoda wypracowania treści, będzie stanowił główną podstawę do 



31 

planowania, pozyskiwania środków finansowych w nowej perspektywie finansowej Unii 

Europejskiej na lata 2021-2027, stwierdzając, iż adaptacja dla zmian klimatu będzie jednym  

z priorytetów tego nowego okresu programowania. Powiedział, że tym dokumentem możemy 

posługiwać się w zakresie określonym umową licencyjną. Ta umowa mówi o tym, że 

możemy utrwalać i zwielokrotniać wytwarzane egzemplarze techniką drukarską, 

kserograficzną, wprowadzać do obrotu, użyczać lub najmować oryginał albo kopie 

egzemplarzy, wprowadzać do pamięci komputera, wystawiać, wyświetlać, odtwarzać, 

nadawać, reemitować, rozpowszechniać w taki sposób, aby każdy mógł mieć do nich dostęp. 

Dodał, że nie ma tu słowa o tym, że można zmieniać treść tego dokumentu, ponieważ ten 

dokument jest obłożony majątkowymi prawami autorskimi. Ministerstwo stwierdza, że te 

prawa autorskie majątkowe będą przekazane tym, którzy będą później realizowali te 

programy w poszczególnych miastach. Konkluzja jest taka, że przedstawiamy Program, który 

spaja myślenie o klimacie w 44 miastach w Polsce, przygotowany jako jedno opracowanie 

indywidualizowane dla każdego z miast na zlecenie Ministerstwa Środowiska przez 

wspominane Konsorcjum. W związku z tym nasze dalsze zastanowienia nad treścią  

i zawartością tego dokumentu mogą mieć miejsce, jak pozyskamy prawa autorskie. Dzisiaj 

mamy licencję w zakresie przedstawionym. Nadmienił, że ostatnim przypomnieniem 

historycznym jest to, iż zgodziliśmy się na wspólną pracę z Ministerstwem Środowiska  

w I połowie 2015 r., a więc w innym stanie politycznym, jeśli chodzi o tworzenie rządu,  

a kontynuowało Ministerstwo już w kolejnym okresie. Uważa, że jest to dobry symptom, 

mówiący o tym że sprawy szczególne, wyjątkowo ważne dla kraju niezależnie od okresu 

politycznego są kontynuowane i prowadzone nadal. Natomiast na to, abyśmy mogli w tym 

zakresie współdziałać była zgoda Rady Miasta Torunia – uchwała RMT z 28.12.2017r. 

wyrażająca zgodę do opracowania i wdrożenia miejskiego planu adaptacji do zmian klimatu 

realizowanego w ramach projektu pozakonkursowego (…) i powierzająca jej wykonanie 

Prezydentowi Miasta Torunia. Podkreślił, że obecnie spinamy klamrą pewne wcześniejsze 

decyzje Rady Miasta. Zwrócił się z prośbą do radnych o pochylenie się nad tym dokumentem 

i przyjęcie go w proponowanej przez Konsorcjum formie wykonawcze na zlecenie 

Ministerstwa Środowiska. Dodał, że po przyjęciu planu prace nad nim będą nadal trwały.  

 

p. K. Kobiela – przedstawiciel firmy Arcadis – przedstawiła przygotowany Plan Adaptacji 

Torunia do zmian klimatu do roku 2030 (prezentacja stanowi załącznik do protokołu). 

Podkreśliła, ze ta prezentacja była przedstawiana na dwóch Komisjach Rady Miasta. Tytułem 

uzupełnienia wypowiedzi Prezydenta opowiedziała, jak realizowano ten projekt dla miasta 

Torunia. Podkreśliła to co Prezydent powiedział o 44 miastach, które miały opracowane 

miejskie plany adaptacji. Według jednolitej metodyki w oparciu o wytyczne które się 

nazywają „Podręcznik do miejskiego planu adaptacji”,  z tym że aby zindywidualizować 

dokumenty dla każdego z miast była wykorzystana specjalna metoda ścisłej współpracy  

z miastem, żeby ten dokument nie był taki sam dla wszystkich miast, tylko był indywidualny 

dla każdego z partnerów projektu. Wykorzystano tutaj dwie rzeczy. Po pierwsze został 

powołany tzw. zespół miejski składający się z przedstawicieli miasta z różnych wydziałów 

UMT. Ze strony wykonawcy został powołany zespół ekspertów dosyć szeroki, który pilnował 

jakości tych dokumentów dla każdego z miast. Zespół ekspertów wraz z zespołem miejskim 

spotykał się na warsztatach roboczych. Te warsztaty robocze były w Toruniu zorganizowane 

trzykrotnie. Pierwszy raz się spotkaliśmy tylko z zespołem miejskim i tam wybraliśmy cel 

nadrzędny dokumentu oraz 4 najbardziej wrażliwe sektory z 18, które były w katalogu 

sektorów do analizy, zgodnie z Podręcznikiem. Na drugich warsztatach roboczych 

zajmowaliśmy się ryzykiem do zmian klimatu i tutaj już zostały zaproszone osoby spoza 

zespołu miejskiego. A trzecie warsztaty dotyczyły działań. Jak wspomniała jest to dokument 

strategiczny,  ma  on znamiona dokumentu strategicznego, czyli ma diagnozę stanu 
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opracowaną w postaci takiego indywidualnego opracowania klimatycznego dla Torunia.  

Z drugiej strony została wykonana tzw. analiza podatności sektorów na poszczególne 

zagrożenia klimatyczne dla Torunia. Następny dział charakteryzujący dokumenty strategiczne 

to wyznaczenie wizji, misji, celu dokumentów strategicznych i takie jak mówiła zostały 

wypracowane na warsztatach roboczych. Następnie jest część operacyjna Planu Adaptacji dla 

miasta Torunia w postaci katalogu działań. Te działania są różnie sformułowane w Planie 

Adaptacji. Jako źródło danych do tego planu opieraliśmy się na dokumentach strategicznych 

już wykonanych dla Torunia. Z drugiej strony wypracowaliśmy także na warsztatach 

roboczych niektóre działania. I w ten sposób powstała opcja adaptacji. Ta opcja adaptacji 

została metodą kosztów i korzyści odpowiednio przeanalizowana i została wybrana właściwa 

opcja planu adaptacji do wdrożenia. I oczywiście końcowe działy planu adaptacji dotyczą 

samego procesu wdrażania, czyli kto jest odpowiedzialny za wdrażanie tych działań, jak też  

i monitorowanie Planu Adaptacji, czyli chodziło o ciągłe monitorowanie wdrażania działań. 

Efektem tego monitoringu będą coroczne przedstawiane przez gminę raporty o stanie miasta, 

jak i też Prezydent ze swojej działalności przedstawia raport i w tym raporcie na pewno też 

będzie ocena wdrażania działań z tego planu. Oprócz tego, co dwa lata powinno się wykonać 

raport z wykonania planu adaptacji, natomiast jeśli chodzi o aktualizację tego planu -  

w zależności od potrzeby, czyli jeżeli będzie chęć dokonania zmiany planu, to nic nie stoi na 

przeszkodzie, aby go w dowolnym punkcie czasowym zmienić. Najlepiej, żeby to był 

wniosek z raportu wykonania tego Planu Adaptacji. Natomiast my zaproponowaliśmy cykl  

6-letni, ponieważ gros działań w tym Planie Adaptacji dotyczy gospodarki wodnej, a tam 

okresy planowania są sześcioletnie. Gwoli uzupełnienia formalności do realizacji tego 

projektu, to oczywiście ten projekt przeszedł całą procedurę oceny strategicznej 

oddziaływania, czyli została opracowana dla projektu tego dokumentu strategiczna ocena 

oddziaływania, która oczywiście podlegała opiniowaniu Sanepidu oraz Regionalnego 

Dyrektora Ochrony Środowiska. To opiniowanie oczywiście zostało pozytywnie  rozpatrzone 

przez te dwa organy i nic nie stoi na przeszkodzie, żeby ten dokument przyjąć uchwałą Rady 

Miasta pod kątem formalnym. Dodała, że również wdrażany jest bez uchwalania, ponieważ 

gmina tak czy inaczej będzie go realizowała. Ten dokument po prostu porządkuje działania 

prowadzone przez gminę w zakresie adaptacji do zmian klimatu, jak też i podaje takie cele  

i takie działania, których może jeszcze tutaj brakuje, żeby miasto się mogło zaadaptować do 

zmian klimatu. Podkreśliła, że trochę w inny sposób przedstawiła ten Plan, aby po raz kolejny 

nie przedstawiać tej samej prezentacji. 

 

p. M. Czyżniewski – poinformował, że KGK i KRM do których ten projekt trafił odstąpiły 

od zaopiniowania. 

Pytania: 

 

p. B. Szymanski – zapytał, czy można po przyjęciu tego planu go korygować i czy 

przypadkiem nie będzie on blokował innych działań, które nie zostały ujęte?  

 

p. K. Kobiela –odpowiedziała, że najlepiej byłoby, gdyby Prezydent podpisał licencję, wtedy 

Ministerstwo Środowiska przekaże gminie prawa autorskie, majątkowe i gmina będzie mogła 

swobodnie dysponować tym programem. Jak już wspomniała, żeby zmienić ten plan adaptacji 

to przydałby się przynajmniej raport z wykonania. Sposób wypracowania raportu  

z wykonania jest opisany w Planie adaptacji i jako wniosek z raportu można zweryfikować  

i zmienić ten Plan Adaptacji. 

 

p. B. Szymanski – zapytał, w kwestii drugiego pytania czy nie będzie on blokował innych 

działań, które chcielibyśmy wdrożyć? 
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p. K. Kobiela – wyjaśniła, że nie, ponieważ dokumenty strategiczne mają to do siebie, że 

wystarczy działania planowane wykonać  i spełnić cele zapiane w tym dokumencie. 

Natomiast w Planie adaptacji te cele są na tyle ogólne, że wiele działań można 

podporządkować pod te cele. 

 

p. K. Beszczyńska - zapytała, jakie działania zostały ujęte w programie w celu 

rozszczelnienia centrum miasta? 

 

p. K. Kobiela – powiedziała, że jeżeli w samym programie nie ma dokładnie podanej 

lokalizacji tych miejsc do rozszczelnienia, tzn. że nie były one na etapie tego dokumentu 

strategicznego stosowane. Są na pewno tak określone cele szczegółowe i ogólnie takie 

działania, że można takie działanie podpisać pod jedno z zawartych. 

 

p. K. Beszczyńska - zapytała, czy można dokonywać również zmian kwot zawartych  

w tabeli? 

 

p. K. Kobiela –odpowiedziała, że należy pamiętać, że kwoty które są podane w planie są 

szacunkowo wskazane. Jest to dokument strategiczny a nie stricte operacyjny, że należy 

dokładne znać kwoty. 

 

p. K. Beszczyńska- zapytała, kiedy można dokonać zmiany w planie w kwestii 

rozszczelnienia centrum? 

 

p. K. Kobiela – wyjaśniła, że będzie to dokument miejski, jeżeli będzie gmina miała prawo  

z niego korzystać, czyli Ministerstwo Środowiska które teraz jest właścicielem praw 

autorskich do tego dokumentu przekaże go Gminie. Wydaje jej się, że nie ma żadnych 

przeszkód, żeby go już zmieniać. 

 

p. B. Szymanski – zapytał, dlaczego tak mało środków przeznacza się na zieleń? 

 

p. K. Kobiela – powiedziała, że zależy to od gminy, ile wdrażanie Planu adaptacji do zmian 

klimatycznych będzie kosztowało. Plan został opracowany ponad rok temu i wydaje jej się, że 

do roku powinno się go zaktualizować. Nic nie stoi na przeszkodzie, żeby te kwoty zmienić, 

np. przy zmianie budżetu. Należy pamiętać, że wiele inwestycji związanych  

z zielenią nie jest stricte wymienionych z nazwy w tym programie. Każda inwestycja 

drogowa związana z przebudową terenów rekreacyjnych także się wiąże z zielenią i tam też 

mogą być ukryte koszty związane z rozwojem terenów zieleni. 

 

p. B. Szymanski – - zapytał, dlaczego w tym dokumencie nie ma małej retencji, 

rozszczelnień powierzchni? 

 

p. K. Kobiela – odpowiedziała, że dla miasta zostało wykonane takie opracowanie 

klimatyczne i jest ono bodajże załącznikiem do sprawozdania z etapu III, który szczegółowo 

opisuje czynniki klimatyczne. Mieliśmy zestaw około 25 czynników klimatycznych i tam nie 

analizowano takich terenów do rozszczelnienia. Były tam stricte przetworzenie danych 

meteorologicznych, które zrobił dla nas Instytut Meteorologii i Gospodarki Wodnej i taki 

zestaw był opracowany. Nie ujmował on terenów szacowania, gdzie należałoby rozszczelniać 

tereny w mieście  
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p. B. Szymanski – zapytał czy radni będą mieli dostęp do tego dokumentu? 

 

p. K. Kobiela – wyjaśniła, że tak. Pani Pomianowska ma dokumentację sześciu etapów, 

natomiast opracowanie jakie radni mają w formie projektu uchwały jest na poziomie etapu 6  

i jest suspensem z poprzednich pięciu etapów. Podkreśliła, że jest dosyć szczegółowa 

dokumentacja tego projektu. 

 

p. B. Szymanski – zapytał w jaki sposób remont alei św. Jana Pawła II wpłynie na 

przystosowanie do zmian klimatu? 

 

p. K. Kobiela –powiedziała, że zespół wykonawcy sam nie proponował projektów do ujęcia 

w Planie . Skoro ten projekt został włożony do opcji adaptacyjnej, to wynika z tego, że jest on 

ważny dla miasta, pochodzi z innych dokumentów, najprawdopodobniej z Prognozy 

Finansowej i planów miasta co do rozwoju.   

 

p. B. Szymanski – zapytał, kiedy Prezydent podpisze tę licencję? 

 

p. K. Kobiela – dodała, że firma Arcadis opracowała kilkadziesiąt tych planów adaptacji  

i zdarzały się gminy, które uchwaliły to przed zakończeniem projektu bez licencji. 

 

Dyskusja: 

 

p. B. Szymanski – powiedział, że jest trochę zawiedziony tym planem, ponieważ w jego 

ocenie brakuje tam bardzo wiele elementów. Nie wie dlaczego brakuje różnego rodzaju 

drobnych działań, typu zaniechania grabienia liści, niekoszenia trawników, tworzenia 

ogrodów deszczowych, akcji czyszczenia drzew, np. z jemioły, nowych nasadzeń, parków 

kieszonkowych, skwerków na osiedlach. Rozumie, że skoro mamy taką możliwość żeby 

modyfikować, to chciałby już dzisiaj zawnioskować o powołanie komisji, zespołu, który 

przygotowałby takie rozszerzenia tego programu. 

 

p. M. Krużewski – powiedział, że miał duży problem z przyswojeniem pojęciowym tego 

projektu. Nie spotkał się z czymś takim, aby rada mogła otrzymać licencję musi przyjąć plan. 

Po wysłuchaniu twórców programu stwierdza, że jest to zakończenie po prostu pewnego 

etapu pracy. W tym zespole byli tylko urzędnicy, nie było czynnika społecznego, organizacji 

pozarządowych. Okazuje się po uzyskanych informacjach, że jest to bardzo ważny społeczny 

program dla miasta, powinniśmy go bardzo dobrze upublicznić i popracować nad nim  

z mieszkańcami. Z drugiej strony właściwie na komisjach nikt nie miał problemu z tym, żeby 

opowiadać o metodologicznych założeniach, ponieważ są one bardzo dobre, profesjonalne. 

Kontrowersją był załącznik z listą projektów, które program zawiera do realizacji. Jeśli 

zostanie podpisana licencja, wówczas program stanie się miejski i będzie można poważnie do 

niego podejść. Myśli, że już na wiosnę zostaną przedstawione  konkretne propozycje.  

 

p. P. Gulewski – poprosił o 10 minut przerwy dla Klubu Radnych KO. 

 

p. M. Czyżniewski – ogłosił 10. minutową przerwę.  

  

Po przerwie przystąpiono do głosowania. 

 

GŁOSOWANIE: 
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Uchwała według druku nr 344. Wynik głosowania: 20 – 0 - 2. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  285/19). 

 

p. P. Gulewski – wygłosił oświadczenie, w którym powiedział, że radni KO biorą za dobrą 

monetę stwierdzenie, że po przyjęciu planu będzie można go dostosowywać w rzeczywistości 

do warunków, w sposób szczegółowy toruńskich, do naszych potrzeb tak żeby ten program 

rzeczywiście odzwierciedlał realia naszego miasta i cele, do których dążymy w zakresie  

o którym ten program mówi. Być może na najbliższej sesji, może w nowym roku Klub 

Radnych KO zaproponuje pakiet pomysłów i uzupełnień tego programu. 

 

XXX. Rozpatrzenie projektów uchwał: 

 w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta Torunia na lata 2020 - 

2050 – DRUK NR 372 – I CZYTANIE; 

   w sprawie budżetu miasta na rok 2020 – DRUK NR 373 – I CZYTANIE. 

 

p. M. Flisykowska-Kacprowicz – przedstawiła oba projekty uchwał w formie prezentacji 

multimedialnej. 

 

I czytanie: 

 

Pytania: 

 

p. B. Szymanski – zapytał, czy są wyliczenia, kalkulacje jaki skutek finansowy będą niosły 

zmiany w OFE dla samorządów? Stwierdził, iż mało się o tym mówi, a tak naprawdę wygląda to 

w ten sposób, że podczas przekształcania państwo pobiera swój podatek 15%, natomiast te 

pieniądze, które trafiają do IKE już nie będą opodatkowane, wobec tego pozbawia się samorządy 

pewnych wpływów, gdyż emerytury są opodatkowane? Rozumie, że w związku z tym będą 

również mniejsze dochody? 

 

p. M. Flisykowska-Kacprowicz – odpowiedziała, że nie ma to wpływu na budżet gminy, 

ponieważ gmina otrzymuje podatek od kwoty pomniejszonej o ZUS. 

 

p. B. Szymanski – doprecyzował, iż chodzi o to, że same emerytury są opodatkowane, a w IKE 

już nie, w ten sposób samorządy zostaną pozbawione dochodów z tego tytułu. 

 

p. M. Flisykowska-Kacprowicz – wyjaśniła, że tego typu skutki ujemne są możliwe dla budżetu 

gminy i bardzo trudno je oszacować. Wspominano dzisiaj już o tym, że osoby do 26. roku życia są 

zwolnione z podatku. Dodała, że dochody gminy z podatku CIT niewiele rosną z roku na rok, 

niezależnie od koniunktury. Nadmieniła, że wszystkie tego typu zmiany, jak składka wyższa na 

ZUS dla przedsiębiorców, powodują, że ogranicza się bazę stanowiącą podstawę do naliczania 

podatku dochodowego. 

 

p. B. Szymanski – powiedział, że czyta prasę i ogólnie wylicza się, że samorządy stracą na 

likwidacji OFE około 10 mld zł, uważa, że jest to dość duży wpływ na budżety gmin.  

 

p. M. Flisykowska-Kacprowicz – powiedziała, że do takich wyliczeń podchodziłaby ostrożnie, 

ponieważ przekazy medialne często są nastawione na budzenie społecznych niepokojów, sensacji. 

Dodała, że tak samo jest z PIT-em, gdzie liczymy i mamy dane z urzędów skarbowych, co daje 33 

mln zł utraty, natomiast Związek Miast Polskich wyliczył dla Torunia 41 mln zł utraty dochodów z 

tego tytułu. Uważa, że czasami chodzi też o to, aby wzmocnić argumenty tą wyższą liczbą. 



36 

Podkreśliła, że nie jesteśmy w stanie wprost tego oszacować i nie potrafi się odnieść do tej 

medialnej informacji. 

 

p. M. Skerska-Roman – powiedziała, że pani skarbnik mówiła o presji wzrostu wynagrodzeń  

w oświacie i o planowanej 6% podwyżce dla pozostałej sfery nie związanej z oświatą. W związku 

z tym zapytała, czy jest to 6% wynagrodzenia zasadniczego wszystkich pracowników?  

 

p. M. Flisykowska-Kacprowicz – wyjaśniła, że jest to 6% ogółem kosztów wynagrodzeń. W tym 

roku w niektórych gminnych jednostkach była podwyżka, w niektórych od stycznia, innych od 

kwietnia bądź od lipca i są to skutki wynagrodzeń tegorocznych. Na przyszły rok zaplanowano 

podwyżki w poszczególnych jednostkach, takich jak Urząd Miasta, MOPR, PUP, MZD, żłobki, 

DPS-y, DDPS-y na poziomie około 200-300 zł, w zależności od tego, ile w której jednostce się 

zarabia. Liczyliśmy ten wzrost wynagrodzeń średnio od kwietnia przyszłego roku, ale będziemy 

zachęcali kierowników gminnych jednostek do tego, aby w tym trudnym czasie próbowali jednak 

wygospodarować w ramach przyznanego limitu wyższe pieniądze, a można je uzyskać na przykład 

dzięki zwiększonej efektywności pracy, okresowemu wstrzymaniu zatrudnienia. Podkreśliła, iż jak 

widać było na prezentowanych planszach nie stać nas w budżecie miasta na  dużo wyższe 

podwyżki. Myśli, że poziom wynagrodzeń w gminnych jednostkach już nie odstaje od rynkowego 

poziomu i należy na to też w ten sposób popatrzeć. 

 

Dyskusji nie było. 

 

p. M. Czyżniewski – przekazał oba projekty uchwał do II czytania. 

 

XXXI. Rozpatrzenie projektu apelu w sprawie podjęcia przez Radę Ministrów RP 

kompleksowych działań rekompensujących samorządom znaczne ubytki 

dochodów – DRUK NR 380. 

p. M. Czyżniewski – przedstawił projekt apelu. 

 

Pytania: 

 

p. M. Jakubaszek – zapytał, kto technicznie przygotował te zapisy? 

 

p. M. Czyżniewski – odpowiedział, że apel ten powstał na podstawie dwóch tekstów 

zaproponowanych przez Klub Radnych KO oraz Prezydenta Miasta Torunia, a w ostatecznej 

wersji został zredagowany przez służby Prezydenta. 

 

Dyskusja: 

 

p. W. Klabun – powiedział ze smutkiem, że radni Klubu PiS nie poprą tego apelu, ponieważ 

uważają że problem tkwi w szczegółach. Przed chwilą omawiany był budżet miasta na 

kolejny rok oraz WPF, gdzie otrzymaliśmy merytoryczne dane przygotowane przez skarbnika 

miasta, a z drugiej strony tezy życzeniowe, czy mówienie, jak to jest źle. Mamy trochę inne 

zdanie na ten temat. Po pierwsze budżet państwa, o który się tak radni martwią nie jest w złej 

kondycji, jest w najlepszej kondycji w historii III RP. Przypomniał, że pierwszy raz w tym 

roku będzie to budżet bez deficytu. Po drugie każda akcja wywołuje reakcję, rząd PiS jest 

rządem sprawnym i jako pierwszy realizuje własny program i efektem są zmiany, których 

jesteśmy beneficjentami. W tym roku obniżka PIT z 18% czy chociażby „0” PIT dla osób 

młodych do 26. roku życia. Zwiększenie chociażby popytu wewnętrznego przez programy 

socjalne i nie tylko. Powoduje, co powiedziała skarbnik miasta, że od 2017 r. wyraźnie 
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zaczęła rosnąć kwota którą jako mieszkańcy wnosimy do budżetu miasta,  

a mianowicie przede wszystkim z podatku PIT oraz CIT. Z prezentacji przygotowanej przez 

skarbnika widać, że w skali rok do roku ten wzrost wpływów do miasta z tytułu podatku PIT 

wynosił około 6%. Od roku 2017 ten wzrost wyniósł 11% a kwotowo 9 mln a w 2018 r.  

18 mln zł. Przez dwa lata oprócz zwykłego wzrostu wpływu do miasta wpłynęło 27 mln zł. 

Również w kwestii podatku CIT w skali 2015-2018 jest to wzrost 27%. W związku z tym  

w naszej ocenie wydatki i dochody się równoważą, co nie oznacza że cały czas nie możemy 

pracować nad pozyskiwaniem kolejnych środków nie tylko bezpośrednio wpływających do 

budżetu miasta, jeśli chodzi o wydatki bieżące, ale również wydatki inwestycyjne, czego 

chociażby przykładem jest podpisanie ostatnio umowy trójstronnej z Ministerstwem Kultury, 

Prezydentem Miasta Torunia oraz prezesem Fundacji Tumult i dofinansowaniem 

infrastruktury, która w Toruniu pozostanie dla przyszłych pokoleń. Ponadto inne formy 

wsparcia, jak chociażby fundusz dopłat, jeśli chodzi o budownictwo mieszkaniowe – 16 mln 

zł w ciągu 5 lat, czy Program Kawka, czy też Gminny Program Rewitalizacji, itd. W związku 

z czym zauważa, że budżet trzeba czytać literalnie i też patrzeć szerzej, odpowiedzialnie  

i działać dla dobra miasta. Jako Klub Radnych PiS deklarują wkład w rozwój miasta, ścisłą 

współpracę z posłami zjednoczonej prawicy, która będzie skutkować w przyszłych latach 

kolejnymi środkami pozyskanymi na rzecz miasta Torunia. 

 

p. M. Zaleski – powiedział, że apel ma wyraźnie charakter prośby o pomoc i jeżeli ktoś 

inaczej to odczytuje, to robi wielki błąd. Tu jest miasto Toruń i jego problemy, stąd apel  

o pomoc do silnego, wielkiego, odpowiedzialnego za każda miasto, wieś w Polsce, czyli do 

rządu polskiego. Prosimy o pomoc, a żadna informacja z tych danych nie jest nieprawdziwa. 

Przytoczył tylko jedno: subwencja oświatowa w 2016 r., gdzie gmina dopłacała 23%  

a w 2020 r. będziemy dopłacali 31%. Podkreślił, że chodzi tu o proporcje. Wyraźnie musimy 

dać więcej pieniędzy od siebie, wówczas z czegoś musimy zrezygnować. Rezygnujemy  

z pomysłów na nowe inwestycje. Proszę pamiętać, te dane są prawdziwe. Jedno wyjaśnienie 

do tego co mówił radny W. Klabun Europejskie Centrum Filmowe Camerimage to jest dobry 

pomysł i chwała rządowi polskiemu, że ta inicjatywa będzie wspólna, natomiast zaczynamy ją 

od roku 2021.  W związku z tym wpływu na 2020 r. a w tej sprawie apelujemy o rozwiązanie, 

nie będzie miało, chociaż liczymy na to, że ta prośba będzie skutkowała nie tylko w 2020 r., 

ale również w kolejnych latach. Poprosił wnioskodawców o zmianę formalnych kwestii, aby 

w nazwie zapisać pełną nazwę RP na Rzeczypospolitej Polskiej, w wersie, który mówi, że 

zmiany w Karcie Nauczyciela niosą (…) wykreślić wyraz „negatywny” i w ostatnim akapicie  

zamiast „niezwłoczne” napisać „pilne”. Podkreślił, że my widzimy problem i prosimy rząd 

polski o pomoc. Myśli, że niezależnie od opcji politycznych mamy uprawnienie prosić o taką 

pomoc, bo te przykłady, które tutaj podajemy nie są wymyślone i mają miejsce 

rzeczywistości. Bardzo chcielibyśmy liczyć na tę pomoc 

 

p. A. Mól – powiedział, że częściowo nie zgodziłby się z Prezydentem. Gdyby ta inicjatywa 

rzeczywiście wychodziła od Prezydenta,  natomiast te działania wpisują się w ogólną strategię 

KO, jaką mamy w całym kraju. Zobaczmy co się dzieje w Warszawie pod rządami 

Prezydenta Trzaskowskiego czy w Bydgoszczy. Działania KO oceniłby jako pewną 

schizofrenię polityczną. Odnalazł dwa głosowania, pierwsze nad obniżeniem do zera podatku 

PIT do 26. roku życia i posłowie KO głosowali za obniżeniem tego podatku. Drugie 

głosowanie nad obniżenie podatku PIT z 18 do 17% również Koalicja głosowała za 

obniżeniem. Zasugerował, aby radni KO wzięli również odpowiedzialność za przedstawicieli 

swoich partii, którzy głosowali za tymi ustawami w polskim parlamencie. 
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p. B. Szymanski – podziękował Prezydentowi za te słowa, bo faktycznie nie jest to żaden 

apel polityczny, tylko troska o mieszkańców miasta. Jeżeli radny uważa, że takie działania są 

polityczne, to jak nazwać działania rządu, który przerzuca tak naprawdę koszty na samorządy. 

To dlatego budżet państwa jest w tak dobrej kondycji. Jeżeli byłby odpowiedzialny, to 

dlaczego nie wdroży działań osłonowych, np. zwiększając udział w podatku PIT z 28 do 45, 

to załatwiłoby całkowicie sprawę. Dodał, że trochę wyręczamy radnego Klabuna, bo o ile go 

pamięć nie myli, to radny obiecał pieniądze już we wrześniu 80 mln zł, a tych pieniędzy nie 

ma. A przecież o wiele łatwiej funkcjonowałoby się w samorządach, można byłoby nadal 

podejmować nowe inwestycje. A to, że posłowie głosowali za takimi zmianami, są one 

oczywiście pozytywne i dziwiłby się, gdyby zagłosowali przeciwko. Zapytał dlaczego nie ma 

tych osłon dla samorządów, to jest przerzucenie ich na samorządy. A gmina przecież buduje, 

żłobki, przedszkola, drogi, zazieleniamy tereny. Poprosił o trochę umiaru. 

 

p. P. Gulewski – powiedział, że nie chce podgrzewać atmosfery. Chciał tylko powiedzieć do 

koleżanek i kolegów radnych PiS, żeby się nie lękali poprzeć na chłodno tego apelu. 

Przypomniał tylko kilka rzeczy z historii poprzednich kadencji. Jeśli w Toruniu była realna 

potrzeba apelowania do rządzących, czy był to rząd SLD, czy PO i PSL, to te apele Rada 

Miasta przyjmowała. Jako klub Radnych PO głosowali za apelami do ich rządu, m.in.  

w sprawie dofinansowania nowej przeprawy mostowej, zwiększenia subwencji oświatowej, 

zwolnienia mieszkańców Torunia z opłat za korzystanie z mostu autostradowego. Podkreślił, 

że jest realna potrzeba zabrania głosu i skierowania go do aktualnie rządzących. Nie ma tam 

ani krzty politycznych akcentów, wyzłośliwiania się albo wykorzystywania tej sytuacji. Tak 

się składa, że dzisiaj były przedstawiane przez skarbnika tabele i twarde wyliczenia, że 

sytuacja finansowa i budżetowa miasta jest jedną z najgorszych w historii. Wystarczy 

spojrzeć na otaczającą sytuację makroekonomiczną. Jedną z nich jest legislacyjna, 

potencjalne zagrożenie wystąpienia kryzysu finansowego i kolejne obciążenia, które 

samorządy będą musiały sfinansować. To jest realny problem i ten apel wychodzi 

naprzeciwko tej sytuacji. Nie ma tu jakiejkolwiek politycznej złośliwości, czy próby 

wykorzystywania tego momentu. 

 

p. M. Krużewski – powiedział, że jesteśmy w Toruniu i powinniśmy dyskutować o sprawach 

toruńskich. Dodał, że nie ma perspektywy takiej, że jest przedłużeniem politycznym, jakiejś 

siły politycznej, która rządzi lub jest w opozycji. Absolutnie tak nie jest. Według niego jest 

bezpartyjnym człowiekiem, który z racji tego, że od urodzenia mieszka w Toruniu i ma jakieś 

doświadczenie, pewnego dnia postanowił wziąć udział w demokratycznym osądzie 

wyborczym, czy mieszkańcy Torunia potrzebują takiego jak on w radzie czy też nie.  

W związku z tym prosi na przyszłość o niełączenie go ze swoimi problemami politycznymi 

na poziomie partyjnym, bo Rada Miasta nie jest miejscem do tego i nie ma takiej tradycji, aby 

o tym mówić. Uważa, że przewodniczący Klubu KO przedstawił to, o co chodzi w apelu. Też 

musimy tutaj mieć dosyć precyzyjny język, jeśli chodzi o fakty finansowe. Chciałby tu gorąco 

jeszcze raz podkreślić, że póki co w sprawie Camerimage jest podpisana umowa. Jeszcze nikt, 

oprócz miasta Toruń, który przeznaczył grunt na budowę tej instytucji nie przeznaczył na 

budowę ani złotówki. Poczekamy na fakty i wtedy będziemy mogli mówić, czy te finanse 

zaczynają pracować i będziemy mogli realizować pewne zdarzenia. Apel jest wypracowany  

w trosce o sytuację finansową naszego miasta i w związku z tym prosimy o poparcie go. 

 

p. W. Klabun – odnosząc się do słów radnego P. Gulewskiego wyraziłby swoje zdanie. Otóż 

nie uważa, żeby sytuacja miasta była jedną z najgorszych w historii. Przypomina, że 

przewodniczący Klubu KO również współrządzi w tej i poprzedniej kadencji i myśli, że nie 

doprowadziłby do tego, żeby sytuacja była najgorsza bądź jedną z najgorszych. Oczywiście 
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budżet państwa, miasta jest organizmem żywym i ciągle wpływają na niego czynniki 

wewnętrzne luz zewnętrzne. Natomiast ufa, że  w swojej mądrości zarówno Prezydent Miasta 

jak i Rada Miasta robi wszystko, żeby ten budżet był jak najlepszy, a nie jak najgorszy. 

Natomiast odnosząc się do ryzyk, które były wykazane w WPF ma wrażenie, że jest to 

obowiązkowy element każdej analizy, który pokazuje zagrożenia makroekonomiczne i śmie 

twierdzić, ze w poprzednich latach te ryzyka wyglądały podobnie i są niezależne od rządów 

politycznych. 

 

p. M. Jakubaszek – odnosząc się do słów Prezydenta, który wspomniał, że apel to jest prośba, 

niestety nie znalazł takiego słowa w treści apelu. W dyskusji mówimy o pewnym całokształcie 

wydarzeń, których konsekwencją jest zaproponowany dzisiejszy apel. To co powinno wybrzmieć 

na tej sali to, iż przy obopólnej zgodzie wszystkich sił  politycznych reprezentujących Polaków  

w Sejmie RP podjęto ustawę mocą, której udało się po raz pierwszy od wielu lat obniżyć podatki. 

Pomóc przede wszystkim młodym ludziom, którzy często są w bardzo trudnej sytuacji 

rozpoczynając swoją drogę zawodową. Obniżenie podatku o 1% - każda z osób, która 

podejmowała tę decyzje miała świadomość tego, że mniej środków wpłynie do budżetu państwa  

i samorządów. Jest to naprawdę nieznaczna kwota i myśli, że przyjęcie tego apelu w takim duchu 

mimo tej początkowo obopólnej zgody przy tej retoryce, która teraz wybrzmiewa, być może nie na 

tej sali, chociaż gdy słyszy radnego Gulewskiego, który mówi, że nie ma zupełnie wydźwięku 

politycznego, to uśmiech na twarzy mu się pojawia. Myśli, że nie byłoby to najlepszym 

rozwiązaniem.   

 

p. P. Lenkiewicz – nie ukrywa, że zdziwiłby się niezmiernie pozytywnie i radni PiS zrobiliby 

wielką niespodziankę, gdyby zagłosowali za tym apelem. Ma nadzieję, że zaskoczy się 

pozytywnie i odpowiedzialność za to miasto w końcu biorą. Zadedykuję tylko trochę 

zmieniony cytat ich naczelnego wodza: „Jeżeli wy nas nie popieracie, to przynajmniej nie 

przeszkadzajcie”.  

 

p. W. Klabun – chciałby zaapelować: „wreszcie odpowiedzialność za to miasto weźmiecie”. 

Myśli, że nie czas i nie miejsce, żeby takie słowa padały na tej sali. Apeluje  

o rozwagę w dyskusji, bo czasami należy mniej mówić, więcej robić. Nie chciał się 

wyzłośliwiać, ale został uaktywniony. Przewodniczący P. Gulewski, z którym w  wielu 

przypadkach i wielu kwestiach poglądów na miasto się zgadza, nie może zgodzić się  

w podanej kwestii, że radni KO kiedyś też takie apele kierowali. Odniósł się do 

przytoczonego apelu o zniesieniu opłat na moście autostradowym, mówiąc, że jaką sytuację 

mamy, widzimy. Powtórzył, że naprawdę czasami należy mniej mówić a więcej robić. 

 

p. M. Jakubaszek – chciałby zacytować naczelnego wodza drugiej strony D. Tuska, który 

powiedział, że podwyższanie podatków przez PO jest zaprzeczeniem jej jestestwa. Otóż PO 

podwyższała podatki a PiS je obniża. 

 

p. M. Czyżniewski – ogłosił 5 minutową przerwę, w trakcie której odbędzie się spotkanie 

Konwentu Seniorów. 

 

Po przerwie wznowiono obrady. 

 

p. M. Czyżniewski – poprosił o uwzględnienie autopoprawki, poprzez rozwinięcie skrótu w tytule 

uchwały RP  na Rzeczypospolitej Polskiej oraz wykreślenie wyrazu „negatywny” i w ostatnim 

akapicie w miejsce wyrazu „niezwłoczne” „ pilne”. 
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GŁOSOWANIE: 

Apel według druku nr 380 wraz z autopoprawką. Wynik głosowania: 16 – 6 - 0. Uchwała 

została podjęta (uchwała nr  1/19). 

 

XXXII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powołania doraźnej komisji Rady 

Miasta Torunia do opracowania propozycji zmiany uchwały w sprawie 

powołania okręgów będących jednostkami pomocniczymi Gminy Miasta Toruń 

oraz nadania im statutów – DRUK NR 379. 

p. M. Czyżniewski – przedstawił projekt uchwały. 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 379. Wynik głosowania: 22 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  286/19). 

 

XXXIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 30 

września 2019r. w sprawie możliwości głosowania na członków rad okręgów w 

formie elektronicznej poprzez dedykowaną platformę internetową – DRUK NR 

377. 

 

p. M. Skerska-Roman–  przedstawiła projekt uchwały. 

 

Pytań i dyskusji nie było. 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 377. Wynik głosowania: 21 – 1 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  287/19). 

 

XXXIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 23 

września 2019 r. na Dyrektora Zespołu Szkół Ekonomicznych w Toruniu – 

DRUK NR 374. 

XXXV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 23 

października 2019 r. na Dyrektora Zakładu Gospodarki Mieszkaniowej w Toruniu 

– DRUK NR 375. 

XXXVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 21 

października 2019 r. na Dyrektora Miejskiego Zarządu Dróg w Toruniu – DRUK 

NR 376. 

XXXVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 4 

września 2019 r. na Prezydenta Miasta Torunia – DRUK NR 329. 

 

Pytań nie było. 

 

Dyskusja: 

 

p. M. Krużewski – zapoznał się z tymi skargami i chciałby się odnieść do druku nr 329. 

Osoba wychodząca z rodziny zastępczej chciała uzyskać mieszkanie socjalne. Chodzi o to, że 

przyglądając się uchwale, która jest z 2006r. i przewidując, że być może w przyszłości 

również różnice interpretacyjne tej uchwały mogą zaistnieć, chciałby zaproponować, że być 

może trzeba uściślić pewne zapisy związane z tym komu w 2019 r. w pierwszej kolejności 

należy się akces do mieszkania socjalnego. Czy kryterium dochodowe określone na takim a 
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nie innym poziomie w stosunku do np. obowiązującego najniższego wynagrodzenia 

wynoszącego 2250 zł. Zastanawia się którą z tych polityk powinniśmy bardziej wspierać, a 

więc dla osób, które już od dzieciństwa miały utrudnioną sytuację 

 i w związku z tym powinny mieć jakiś priorytet w uzyskiwaniu mieszkań socjalnych lub 

komunalnych. Myśli, że nadszedł czas, aby w 2020 r. zastanowić się nad ewentualnymi 

modyfikacjami lub uściśleniami tej uchwały w sposób strategiczny. 

   

p. M. Skerska-Roman– konkludując wypowiedź kolegi chciałaby zwrócić uwagę, że w toku 

rozpatrywania tej skargi zarówno sama jak i Komisja stwierdzili, że jest konieczność 

procedowania zmian w uchwale nr 1129 RMT z 28.09.2006r, tak aby nie pojawiły się 

wątpliwości interpretacyjne. W jej przekonaniu, w szczególnym przypadku dotyczą zapisów § 

8 ust. 2 pkt. 1 lit. a uchwały, która mówi o uprawnieniach osoby opuszczającej rodzinę 

zastępczą a która może zostać najemcą gminnego lokalu mieszkalnego. Skarżąca podnosiła  

w swojej skardze, że to kryterium nie powinno mieć powiązania z kryterium dochodowym.  

W związku z tym, że wyjaśnienia przedstawione również przez opinię prawną ZGM w jej 

ocenie nie są spójne, dlatego należałoby tak tę uchwałę przygotować, aby nie było takich 

wątpliwości interpretacyjnych. Nie powinno to mieć miejsca, ponieważ może budzić pewne 

poczucie niesprawiedliwości wśród niektórych osób. W jej przekonaniu, jeżeli są pewne 

wątpliwości to zawsze powinno się je rozstrzygać na korzyść osoby słabszej, a w tym 

wypadku jest to osoba skarżąca.   

 

p. M. Jakubaszek – chciałby się odnieść nie do skargi a do zwyczaju formy procedowania. 

Odnosi takie wrażenie, że większość radnych, którzy nie biorą udziału w posiedzeniach Komisji 

Skarg, Wniosków i Petycji, Komisji, które posiedzenia są merytorycznie bardzo trudne i ciężkie, 

być może do końca nawet nie wie nad czym dyskutujemy. W poprzedniej kadencji był taki 

zwyczaj, że dyskusje dotyczące skarg odbywały się na Komisji, ponieważ same skargi, 

wyjaśnienia, dokumentacje liczą po kilkadziesiąt bądź więcej stron, po to aby się zagłębić od 

strony formalno-prawnej w dane zagadnienie. Podkreślił, że potrzeba na to bardzo dużo czasu  

i tego czasu nie brakuje nam na komisji. Myśli, że jest to właściwe miejsce, aby dyskutować, 

rozmawiać i szukać rozwiązań, a i tak większość opinii, które wydaje Komisja wydawanych jest 

jednogłośnie. Podkreślił, że jest to jego sugestia do rozważenia w Klubach, aby w mniejszym 

gronie i naprawdę bardzo merytorycznie je rozpatrywać.  

 

p. M. Zaleski – chciałby poinformować, że aktualnie są przygotowane listy dotyczące roku 

2020. Zdumieniem było określenie konkretnej osoby jako słabszej. Na tych listach mamy 

informację o rodzinach wielodzietnych, prawie połowę rodzin z niepełnosprawnością.  

Osoba, która wędruje z Katowic i po 4 latach przypomina sobie, że w Toruniu może poszukać 

mieszkania nie może być określana jako słabsza. System funkcjonowania każdej uchwały 

Rady Miasta może być dyskutowany, analizowany i zmieniany. Natomiast nie mówmy, że ta 

osoba jest słabsza od innych. Ponad 400 wniosków o przydział mieszkania, 70 na listach, na 

których dominują wielodzietność, niepełnosprawność, bezdomność i roszczenie o to, że się 

opuszcza rodzinę zastępczą jako roszczenie o obowiązek przyznania przez Gminę Miasta 

Toruń mieszkania, jego zdaniem jest zbyt daleko idące. Mówi tu o części merytorycznej, nie 

odnosi się do skargi, bo to radni ją rozpatrują. Podkreślił, aby nie mówić, że ktoś taki jest 

słabszy. Poprosił aby zapoznać się z listą mieszkaniową. Dla orientacji podał, że ostatnio 

zrobiono dwie rzeczy podwyższono kryteria dochodowe na 1650 zł  

w gospodarstwie jednoosobowym, poszerzyliśmy katalog osób, które mogą się ubiegać  

o przydział mieszkania. Po drugie wprowadzono tryb odwoławczy.  

 

GŁOSOWANIE: 
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Uchwała według druku nr 374. Wynik głosowania: 21 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  288/19). 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 375. Wynik głosowania: 21 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  289/19). 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 376. Wynik głosowania: 21 – 0 - 0. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  290/19). 

 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 329. Wynik głosowania: 18 – 2 - 1. Uchwała została podjęta 

(uchwała nr  291/19). 

 

 

LX. Informacje: 

 Przewodniczącego, 

Brak. 

 Prezydenta, 

Brak. 

 Inne. 

Brak. 

 

LXI. Zakończenie Sesji. 

 

p. M. Czyżniewski – zamknął 12. sesję Rady Miasta Torunia. 
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                        Rady Miasta Torunia 

               (-) Marcin Czyżniewski  

 

 

 

Protokół sporządziła:  

Joanna Szewczyk 
 
 


